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FORORD

Dette magasin giver et tilbageblik på folketingsåret 2009-10. Det handler om det parlamentariske arbejde og arbejdet i Folketin-

gets Præsidium. Læs bl.a. om sager, begivenheder og beslutninger, der satte deres præg på folketingsåret, og om tal og tenden-

ser i Folketingssalen og i udvalgene.

Magasinet byder desuden på artikler om de særlige aktiviteter og opgaver, der i øvrigt har været fokus på i Folketinget og i 

Folketingets Administration – en arbejdsplads med godt 400 ansatte. 

Artikler, billeder og fakta fortæller på de følgende sider historierne om året, der gik i Folketinget. De giver samtidig et indblik i 

den demokratiske proces og dagligdagen på Christiansborg.

God læselyst!

Carsten U. Larsen

Folketingets direktør

På Folketingets hjemmeside er samlet tal og regnskaber for Folketinget i 2009 samt statistiske oplysninger og 

fakta om arbejdet i Folketingssalen og udvalgene i folketingsåret 2009-10. Her kan du bl.a. se, hvilket medlem 

der stillede flest spørgsmål i salen, og hvilken minister, der fik flest stillet. Du har mulighed for at sammensæt-

te netop de oplysninger, du finder relevant. Dette nye magasin erstatter sammen med tal og fakta på hjemme-

siden den traditionelle årsrapport fra Folketingets Administration.
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ÅRET DER GIK 
I FOLKETINGET

Finanskrisen og genopretningen af den danske økonomi var 

nogle af de store temaer, der satte præg på lovgivningsarbej-

det i folketingsåret 2009-10. Regeringens såkaldte genopret-

ningspakke betød bl.a., at Folketingets mødeperiode blev 

forlænget med knap en måned. Det var også året, hvor 

Folketinget var vidne til en større ministerrokade og vært ved 

en række arrangementer i forbindelse med klimatopmødet 

COP15. Desuden har Folketinget i det forgangne år ændret sin 

måde at arbejde med EU-sager på. Læs mere om dette sidst i 

beretningen, hvor 13 sager, begivenheder og beslutninger, der 

illustrerer arbejdet i Folketingssalen og Folketingets udvalg, 

bliver beskrevet.

LÆNGERE MØDER I SALEN
I året, der gik, blev der afholdt 109 møder i salen, som i 

gennemsnit varede 6 timer og 35 minutter. Der blev fremsat 

230 lovforslag, hvoraf 223 blev vedtaget, og der blev der 

fremsat 250 beslutningsforslag, hvoraf 12 blev vedtaget. Det 

er i overvejende grad oppositionen, der fremsætter beslut-

ningsforslag. Møderne varede i gennemsnit godt 50 minutter 

længere i år end i folketingsåret 2008-09. Det hænger bl.a. 

sammen med en stigning i antallet af fremsatte beslutnings-

forslag. Forrige folketingsår blev der til sammenligning fremsat 

204 beslutningsforslag. 

FLERE SPØRGSMÅL BESVARET 
MUNDTLIGT
En anden tendens, der kan være med til at forklare mødelæng-

den, er antallet af spørgsmål til besvarelse i onsdagens 

spørgetime og spørgetid i Folketingssalen. Selv om der blev 

stillet lidt færre § 20-spørgsmål i året, der gik, nemlig 2.948 

mod 3.105 i 2008-09, er der en klar tendens til, at ministrene i 

stigende grad bliver bedt om at besvare spørgsmålene 

mundtligt i Folketingssalen. I 2007-08 blev der stillet 349 

spørgsmål til mundtlig besvarelse, i 2008-09 503, mens der i 

2009-10 blev stillet 708 spørgsmål til besvarelse i onsdagens 

spørgetime og spørgetid.

UDVALGENE STILLER FLERE 
SPØRGSMÅL
Udvalgene stillede et historisk højt antal spørgsmål til 

ministrene i 2009-10. Tilsammen stillede de 16.025 spørgsmål, 

BERETNING OM DET PARL AMENTARISKE ARBE JDE I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10.  ÅRET,  DER GIK ,  I 

FOLKETINGET BLI VER I  DETTE TILBAGEBLIK PR ÆSENTERET GENNEM TAL,  FAK TA OG TENDENSER I 

FOLKETINGETS ARBE JDE.  TALLENE PEGER BL . A .  PÅ EN MARK ANT STIGNING I  ANTALLET AF ÅBNE 

SAMR ÅD. FÅ HER ET BUD PÅ ,  HVAD DER K AN VÆRE MED TIL AT FORKL ARE STIGNINGEN, OG L ÆS 

OGSÅ OM ET UDPLUK AF SAGER, BEGI VENHEDER OG BESLUTNINGER FR A FOLKETINGSÅRET 

2009 -10. 
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og af disse blev de 3.730 stillet som led i udvalgenes arbejde 

med lov- og beslutningsforslag. De resterende 12.295 var 

spørgsmål til ministrene, som handlede om udvalgenes 

almindelige emneområder, det, der kaldes for udvalgenes 

"almindelige del". Det samlede antal spørgsmål fra udvalgene i 

2009-10 − en stigning på 15 pct. i forhold til sidste år. Samme 

tendens kunne også konstateres året før.

Udvalgene stillede desuden 1.274 samrådsspørgsmål, hvilket 

er en stigning på 33 pct. i forhold til 2008-09. Heraf var 1.035 

spørgsmål til besvarelse i åbne samråd, hvilket betyder, at 81 

pct. af samrådene var åbne for offentligheden. I 2008-09 var 

72 pct. af samrådsspørgsmålene til besvarelse i åbne samråd, 

mens det i 2007-08 var 46 pct. Folketingets udvalg afholdt 

endvidere 625 udvalgsmøder i det forgangne år.

ÅBNE SAMRÅD TRANSMITTERES
Tallene viser, at udvalgene de seneste år i stigende grad har 

benyttet sig af at stille både spørgsmål og samrådsspørgsmål 

til ministrene, i særdeleshed til besvarelse i åbne samråd. Med 

et samrådsspørgsmål kan folketingsmedlemmerne tage 

aktuelle sager op til debat med ministrene. Og skal ministeren 

besvare spørgsmålet i et åbent samråd, betyder det, at 

offentligheden, herunder medierne, har adgang til at overvære 

samrådet. Da Folketingets egen tv-kanal, FOLKETINGET, gik i 

luften den 1. november 2009, var det med et mandat til at 

transmittere udvalgenes åbne samråd, hvis udvalget ønskede 

det. Og det har der været stor efterspørgsel efter fra udvalge-

nes side. 

Der er således en klar tendens til, at samrådene i stigende grad 

benyttes som et offentligt forum for parlamentarisk kontrol.
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F IND YDERL IGERE BAGGRUND OG DOK UMENTAT ION

På Folketingets hjemmeside folketinget.dk er samlet statistiske oplysninger og fakta om det parlamentariske 

arbejde i folketingsåret 2009-10. Her kan du få et overblik over arbejdet i sal og udvalg. Du kan bl.a. se, hvilket 

medlem der stillede flest spørgsmål i Folketingssalen, og hvilken minister der fik stillet flest. Du kan også få et 

overblik over de forlig, aftaler, ”forståelser” m.v., regeringen har indgået med støtte- og oppositionspartierne i 

folketingsåret 2009-10. På hjemmesidens dokumentdel er det desuden muligt at finde de enkelte lovforslag, der 

omtales på de følgende sider og følge dem fra idé til lovgivning.
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Møder
Timer
Lovforslag
Beslutningsforslag
Forespørgsler
Hasteforespørgsler
Redegørelser
§ 20-spørgsmål1

Spørgetimespørgsmål

Lovforslag
Beslutningsforslag

Arbejdet i Folketingssalen

Vedtagne lov- og beslutningsforslag

2006-07
102
593
220
169

46

19
6.224

145

2006-07
207

11

2007-08
97

485
219
172

46
6

18
2.738

113

2007-08
186

17

2008-09
106
577
219
204

52
3

23
3.105

155

2009-10
109
692
230
250

50
2

20
2.948

157

2008-09
215

16

2009-10
223

12

PARL AMENTARISKE OPLYSNINGER

Møder
Afgivne betænkninger, tillægs-
betænkninger og beretninger
Bilag tilgået udvalgene
Spørgsmål til ministrene1

Skriftlige samrådsspørgsmål
Åbne samrådsspørgsmål
Andre åbne udvalgsmøder
Høringer og konferencer
Temamøder
Ekspertmøder

Arbejdet i udvalgene

2006-07
608

290
12.654

9.095
730
472

42
18

0
8

2007-08
550

262
12.448
12.162

765
350

37
15

0
9

2008-09
610

302
13.469
13.961

961
694

47
15

1
14

2009-10
625

299
12.894
16.025

1.274
1.035

36
21

7
23

§ 20-spørgsmål besvares enten mundtligt i Folketingssalen eller skriftligt. Spørgetimespørgsmål er formelt set 
§ 20-spørgsmål og indgår derfor også i det samlede antal § 20-spørgsmål. Lov- og beslutningsforslag hører 
hjemme i Folketingssalen, men med enkelte undtagelser bliver disse forslag også behandlet i udvalgene. Udval-
gene kontrollerer desuden regeringens administration af lovgivningen. Udvalgene kan bl.a. stille spørgsmål til 
de enkelte ministre, der bliver bedt om enten at besvare det skriftligt eller møde op i udvalget for at drøfte det 
mundtligt – det, der på Christiansborg hedder ”at kalde en minister i samråd”. 

1Med virkning fra folketingsåret 2007-08 ændrede Folketinget dele af sin forretningsorden og dermed nogle af ”spillereg-
lerne” for den parlamentariske proces. Spørgsmål, der har til formål at indhente oplysninger om faktiske forhold, stilles nu 
via Folketingets faste udvalg, og § 20-spørgsmål er begrænset til at angå ministrenes holdning til et offentligt anliggende 
på baggrund af umiddelbart tilgængelig information. Derfor er der et markant fald i antallet i § 20-spørgsmål fra og med 
2007-08, samtidig med at antallet af udvalgenes spørgsmål til ministrene stiger. 



9Å RE T DER GIK I  FO LK E T IN GE T

GENOPRETNINGSPAKKEN     

”GRØN VÆKST 2.0” OG LANDBRUGSLOVEN   

UROPAKKEN       

TILSKUD TIL DANSK MINDRETAL I SYDSLESVIG BLIVER LOV 

TESTCENTER FOR STORE VINDMØLLER    

UDLIGNINGSSKAT PÅ STORE PENSIONSORDNINGER  

NY SPILLELOVGIVNING     

FORBUD MOD BISFENOL-A 
– ET BESLUTNINGSFORSLAG  

NY MEDIEAF TALE FREM TIL 2014    

FINANSMINISTER FORSØMTE UNDERRETNINGSPLIGT  

NYE SPILLEREGLER OM EU-SAGER I FOLKETINGET  

EU SÆTTER KONKRETE MÅL FREM MOD 2020   

INTERNATIONALE KLIMAKONFERENCER 
PÅ CHRISTIANSBORG

PÅ DE NÆSTE SIDER K AN DU L ÆSE OM NOGLE AF DE SAGER, BEGI VENHEDER OG BESLUTNINGER, 

DER SATTE SIT PR ÆG PÅ ARBE JDET I  SAL OG UDVALG I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10.

10

15 
 
17

19

21 

23 

25 

27 

29 

31 

33 

35 

37

.................................................................................................

.....................................................................

................................................................

....................................

........................................

..........................................................................

...............

.......................................................

.................

..............................

..............................................................................

...........



10 Å RE T DER GIK I  FO LK E T IN GE T

Regeringens genopretningsplan har til formål at styrke de 

offentlige finanser med 24 mia. kr. over de næste tre år og at 

indfri den forventede henstilling fra EU om en forbedring af 

den strukturelle saldo, som er den del af den offentlige sektors 

saldo, der ikke skyldes den konjunkturmæssige udvikling. 

Indholdet i planen, som regeringen døbte genopretningspak-

ken, blev forhandlet med Folketingets partier, umiddelbart 

efter at planen var fremsat, og i den følgende pinseweekend 

forhandlede regeringen en aftale på plads med Dansk Folke-

parti. Den 25. maj 2010 kunne aftaleparterne således præsen-

tere ”Aftale om genopretning af dansk økonomi”, der bl.a. 

indebærer, at der skal gennemføres besparelser på flere 

områder. 

PÅ PLADS INDEN 
SOMMER
Aftalen indeholder en række tiltag, og regeringen ønskede, at 

Folketinget behandlede en del af dem, inden Tinget gik på 

sommerferie, herunder:

•	  en justering af aftalesystemet for den kommunale økonomi

•	  en nedsættelse på 5 pct. af ministrenes og Folketingets 

formands grundvederlag i årene 2011 og 2012

•	  et stop for regulering af beløbsgrænser i 2011-2013, en 

udskydelse af forhøjelsen af indkomstgrænsen for 

topskat til 2014, en begrænsning af fradraget for faglige 

kontingenter og et loft over børnefamilieydelsen

•	  en reform af arbejdsløshedsdagpengesystemet 

•	  en reduktion af perioden for statens voksenuddannelses-

støtte.

I folketingsåret 2010-11 fremsætter regeringen yderligere 

lovforslag, som skal gennemføre genopretningsaftalen. 

Aftalen bliver desuden indarbejdet i finanslovforslaget for 

2011.

PROCESSEN OMKRING 
GENOPRETNINGSPAKKEN
For Folketingets arbejde betød planen, at der måtte dispense-

res fra en række frister for at nå at behandle en række af de 

GENOPRETNINGSPAKKEN
REGERINGEN OFFENTLIGGJORDE DEN 19.  MA J 2010 EN PL AN FOR, HVORDAN DEN V IL GENNEMFØRE 

EN GENOPRETNING AF DE OFFENTLIGE FINANSER FREM MOD 2013.  T IDSPUNK TET FOR FREMSÆT-

TELSEN AF PL ANEN BETØD, AT FOLKETINGETS MØDEFRI PERIODE I  SOMMEREN 2010 BEGYNDTE EN 

MÅNED SENERE END PL ANL AGT, OG AT SELVE FORLØBET OMKRING VEDTAGELSEN AF GENOPRET-

NINGSPAKKEN OGSÅ BLEV GENSTAND FOR DR ØFTELSER MELLEM FOLKETINGETS PARTIER.  FÅ HER 

ET OVERBLIK OVER DE FORSL AG I  GENOPRETNINGSPAKKEN, DER BLEV VEDTAGET I  FOLKETINGS -

ÅRET 2009 -10,  OG ET INDBLIK I  EN USÆDVANLIG PROCES. 
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forslag, som udmønter aftalen, og forløbet blev genstand for 

drøftelser mellem partierne.

Krumtappen i folketingsarbejdet er dagsordenen for Folketin-

gets møder. Det er Folketingets formand, der fastsætter 

Folketingets dagsorden, og jævnligt inddrages også Udvalget 

for Forretningsordenen i planlægningen af folketingsarbejdet.

Regler skal sikre god lovkvalitet

Folketingets lovgivningsarbejde tilrettelægges bl.a. efter en 

række frister, der skal understøtte Folketingets muligheder for 

at sikre en god lovkvalitet. Folketingets forretningsorden har 

således en regel om, at der skal gå 30 dage, fra et lovforslag er 

fremsat, til det tredjebehandles, ligesom den har en bestem-

melse om, at lovforslag bør fremsættes senest den 1. april, for 

at et forslag kan nå at blive færdigbehandlet i det pågældende 

folketingsår. Desuden har regeringen og Folketinget lavet en 

politisk aftale om, at de høringssvar, der indgives i forbindelse 

med et lovforslag, skal oversendes til Folketinget senest i ugen 

forud for lovforslagets 1. behandling. 

Folketinget kan imidlertid selv beslutte at fravige de formelle 

frister, hvis 3/4 af Tingets medlemmer kan tilslutte sig det. Og 

normalt bliver en sådan dispensation givet, hvis regeringen 

anmoder om det.

Fristerne fraviges

På et møde den 26. maj orienterede statsministeren Udvalget 

for Forretningsordenen om de dele af den samlede genopret-

ningspakke, som regeringen ønskede at gennemføre inden 

sommerferien. Dagen efter mødet fremsendte statsministeren 

en oversigt over den lovgivning, regeringen ville fremsætte, og 

det drejede sig om i alt seks lovforslag. Udvalget besluttede at 

1. behandling af lovforslagene kunne gennemføres, og der var 

endvidere tilslutning til, at 1. behandling kunne gennemføres 

uden at afvente høringssvar. Tidspunktet for 2. og 3. behand-

ling skulle aftales efter 1. behandling af forslagene. Lovforslag 

nr. L 218 blev fremsat den 26. maj, mens L 219-223 blev 

fremsat den 27. maj.

Endnu et lovforslag annonceres

Selve 1. behandling af de seks forslag varede fra mandag 

formiddag kl. 10 til kl. 04 tirsdag morgen, og mødet blev 

dermed det længste i Folketinget i nyere tid. Under 1. behand-

ling af L 222, der handler om dagpengeperioden, orienterede 

såvel beskæftigelsesministeren som Venstres ordfører om, at 

det var besluttet at fremsætte endnu et lovforslag, der 

indeholdt yderligere to elementer om arbejdsløshedsforsikrin-

gen. Dels vedrørte det en harmonisering af beskæftigelseskra-

vet og dels beregningen af dagpenge. 

Samme dag, den 31. maj, skrev beskæftigelsesministeren i et 

brev til Folketingets formand, at hun ønskede at fremsætte det 

nævnte lovforslag med de to resterende elementer onsdag den 

2. juni. I brevet bad ministeren om, at lovforslaget blev 

færdigbehandlet inden sommerferien, og om, at gruppefor-

mændene blev orienteret om fremsættelsen af lovforslaget.

Ingen aftale om det videre forløb

Den 1. juni var der møde mellem partiernes gruppeformænd, og 

her besluttede de at forlænge mødeperioden, således at 

L 218-223 kunne andenbehandles torsdag den 10. juni og 

tredjebehandles onsdag den 16. juni. Men der blev ikke truffet 

nogen aftale om den videre behandling af det lovforslag, der 

var blevet annonceret af beskæftigelsesministeren dagen i 

forvejen. 

Om eftermiddagen den 2. juni under Folketingets afslutnings-

debat blev lovforslag nr. L 224 så fremsat. I modsætning til, 

hvad der tidligere var annonceret, indeholdt forslaget kun 

yderligere ét emne, nemlig en harmonisering af beskæftigel-

seskravet.

Udskydelse af sommerferien

De følgende dage blev den videre behandling af L 224 drøftet 

mellem regeringen og Folketinget. På den ene side fastholdt 

regeringen ønsket om, at forslaget blev gennemført inden den 

mødefri periodes begyndelse, fordi forslaget skulle ses i en 

sammenhæng med L 222, mens oppositionen i Folketinget på 
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sin side ønskede, at forslaget først blev færdigbehandlet efter 

sommerferien. Oppositionen henviste til, at forslaget ikke 

havde været blandt de oprindeligt annoncerede, og at 

forslaget først skulle træde i kraft i 2012. Under alle omstæn-

digheder ønskede oppositionen, at de normale procedurer for 

behandlingen af et lovforslag blev fulgt.

Derfor blev det besluttet at udskyde Folketingets mødefri 

periode yderligere, og forslaget L 224 blev førstebehandlet den 

16. juni, i ugen efter modtagelsen af høringssvar, mens 2. 

behandling fandt sted den 22. juni og 3. behandling 30 dage 

efter fremsættelsen, den 2. juli.

GENOPRETNINGSPAKKENS 
SYV LOVFORSLAG VED-
TAGET I FOLKTINGSÅRET 
2009-10

Den kommunale del af genopretningspakken

Lovforslagene L 218 og L 219 er en del af implementeringen af 

den kommunale del af genopretningspakken. De skal øge 

incitamenterne til, at kommunerne som helhed vil overholde 

budgetter og regnskaber fremover. L 218 justerer ordningen 

om, at statstilskuddet nedsættes, hvis den kommunale 

skatteudskrivning forhøjes, og opdaterer ordningen om “frit 

lejde”. Med L 219 udbygges bl.a. ordningen om betinget 

bloktilskud, hvor det betingede bloktilskud forhøjes, mens der 

sker en nedsættelse ved budgetoverskridelser. I den kommen-

de folketingssamling fremsættes yderligere forslag om den 

kommunale del af genopretningspakken, bl.a. om nedlæggelse 

af Det Kommunale Momsfond og om indførelse af (fradragsbe-

rettiget) markedsrente for indefrossen grundskyld. 

•	  Indenrigs- og sundhedsministeren gav Kommunaludvalget 

en teknisk gennemgang af genopretningspakken den 31. 

maj. Udvalget stillede 13 spørgsmål under behandlingerne 

af lovforslagene og afholdt en række samråd med 

indenrigs- og sundhedsministeren. Der blev i alt stillet 10 

samrådsspørgsmål til ministeren.

•	  L 218 blev vedtaget den 16. juni 2010 med 54 stemmer (V, 

DF, KF, LA og Pia Christmas-Møller (UFG)) mod 44 (S, SF, RV, 

EL og Christian H. Hansen (UFG)).

•	  L 219 blev vedtaget den 16. juni 2010 med 55 stemmer (V, 

DF, KF, LA og Pia Christmas-Møller (UFG)) mod 47 (S, SF, RV, 

EL og Christian H. Hansen (UFG)).

Ministrenes og Folketingets formands grundvederlag

Lovforslag nr. L 220 indebærer, at ministrenes og Folketingets 

formands grundvederlag i årene 2011 og 2012 nedsættes med 

5 pct.

•	  Udvalget for Forretningsordenen stillede tre spørgsmål til 

finansministeren, som ministeren besvarede skriftligt. 

Enhedslisten stillede ændringsforslag om, at ministrenes 

vederlag permanent skulle nedsættes til et niveau 

svarende til lønnen til en afdelingssygeplejerske. Æn-

dringsforslaget blev forkastet.

•	  L 220 blev vedtaget den 16. juni 2010 med 99 stemmer (V, 

S, DF, SF, KF, EL, Pia Christmas-Møller (UFG) og Christian H. 

Hansen (UFG)). 3 (RV og LA) stemte hverken for eller imod. 

Stop for regulering af beløbsgrænser, loft over børnefamilie-

ydelse m.v.

Lovforslag nr. L 221 indebærer, at den automatiske regulering 

af visse beløbsgrænser i skatte- og afgiftslovgivningen 

suspenderes i 2011, 2012 og 2013. Efter gældende regler 

reguleres beløbsgrænserne med lønudviklingen 2 år forud for 

indkomståret. Reguleringen af beløbsgrænserne genoptages 

fra 2014. Lovforslaget indebærer desuden, at den planlagte 

forhøjelse af indkomstgrænsen for topskat i 2011, som var en 

del af skattereformen fra 2009, udskydes til 2014. Herudover 

indføres en grænse for fradraget af lønmodtageres faglige 
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kontingenter på 3.000 kr. årligt. Endelig indføres der et loft på 

35.000 kr. for den samlede skattefrie børnefamilieydelse, der 

kan modtages årligt, samtidig med at satserne for børnefami-

lieydelsen gradvis nedsættes med 5 pct. frem mod 2013 i 

forhold til gældende regler. Der indføres en kompensationsord-

ning, som skal sikre en glidende tilpasning til de nye regler for 

børnefamilieydelse.

 

•	  Skatteudvalget modtog en deputation, som mundtligt 

redegjorde for sin holdning til lovforslaget over for 

udvalget. Udvalget stillede 40 spørgsmål til skattemini-

steren, som ministeren besvarede skriftligt. 

•	  Skatteministeren stillede en række ændringsforslag til 

lovforslaget bl.a. som følge af en aftale, der blev indgået 

den 31. maj 2010 mellem regeringen (V og KF) og Dansk 

Folkeparti om at revidere ændringerne af børnefamilie-

ydelsen for at sikre en mere ligelig fordeling af ændrin-

gerne. Skatteministerens ændringsforslag blev vedtaget. 

•	  Enhedslisten stillede ændringsforslag om, at alle 

regeringens foreslåede besparelser i børnefamilieydelsen 

skulle udgå af lovforslaget, og at den foreslåede fasthol-

delse af topskattegrænsen skulle gøres permanent. 

Enhedslistens ændringsforslag blev ikke vedtaget.  

•	  L 221 blev vedtaget den 16. juni 2010 med 53 stemmer 

(V, DF og KF) mod 48 (S, SF, RV, EL, LA, Pia Christmas-Møl-

ler (UFG) og Christian H. Hansen (UFG)). 

Reform af dagpengesystemet

Lovforslagene nr. L 222 og L 224 indeholder to af elementerne 

i den reform af dagpengesystemet, som indgår i regeringens 

genopretningspakke. L 222 indebærer, at dagpengeperioden 

nedsættes fra 4 til 2 år, og L 224 indebærer en harmonisering 

af beskæftigelseskravet, således at der fremover gælder ens 

regler for optjening og genoptjening af retten til dagpenge. 

Det medfører, at kravet til både optjening og genoptjening 

fremover er 52 ugers fuldtidsbeskæftigelse inden for 3 år mod 

hidtil 26 uger inden for 3 år. 

•	  Arbejdsmarkedsudvalget modtog 18 deputationer under 

udvalgsbehandlingen af L 222, som redegjorde for deres 

holdninger til lovforslaget over for udvalget. Udvalget 

afholdt endvidere to samråd med beskæftigelsesministe-

ren om lovforslaget og stillede 124 spørgsmål, som 

ministeren besvarede skriftligt. 

•	  I forbindelse med udvalgsbehandlingen af L 224 modtog 

Arbejdsmarkedsudvalget tre deputationer, som redegjor-

de for deres holdninger til lovforslaget. Udvalget afholdt 

endvidere to samråd med beskæftigelsesministeren og 

stillede 34 spørgsmål, som ministeren besvarede 

skriftligt. 

•	  L 222 blev vedtaget den 16. juni 2010 med 56 stemmer 

(V, DF, KF, RV og LA) mod 42 (S, SF, EL og Christian H. 

Hansen (UFG)).

•	  L 224 blev vedtaget den 2. juli 2010 med 63 stemmer (V, 

DF, KF, RV og LA) mod 46 (S, SF, EL, Pia Christmas-Møller 

(UFG) og Christian H. Hansen (UFG)).

Reduktion af perioden for statens voksenuddannelses-

støtte

Lovforslag nr. L 223 indebærer, at det hidtidige maksimum på 80 

uger for deltagelse i uddannelse med statens voksenuddannelses-

støtte (SVU) på folkeskole- og gymnasialt niveau bliver reduceret 

til 40 uger. L 223 indebærer mindreudgifter for staten på 41 mio. 

kr. i 2011 og 82 mio. kr. fra 2012 og frem. Den resterende følgelov-

givning som følge af genopretningsaftalen på undervisningsmini-

sterens sagsområde forventes fremsat i folketingsåret 2010-11.

•	  Uddannelsesudvalget modtog fire deputationer under 

udvalgsbehandlingen af L 223, som redegjorde for deres 

holdninger til lovforslaget. Udvalget afholdt endvidere et 
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samråd med undervisningsministeren om lovforslaget og 

stillede 35 spørgsmål, som ministeren besvarede skriftligt. 

•	  Lovforslaget blev vedtaget den 16. juni 2010 med 52 stemmer 

(V, DF, KF og LA) mod 45 (S, SF, RV, EL, Pia Christmas-Møller 

(UFG) og Christian H. Hansen (UFG)).

Det Politisk-Økonomiske Udvalg afholdt et samråd med finansministeren om de økonomiske virkninger af aftalen om 

genopretning af dansk økonomi.

“Aftale mellem regeringen (V og KF) og Dansk Folkeparti om genopretning af dansk økonomi”, der blev indgået mellem 

regeringen og Dansk Folkeparti den 25. maj 2010, kan læses på Finansministeriets hjemmeside (fm.dk).

Folketingets forretningsorden: Reglerne for, hvordan arbejdet i Folketinget skal fungere, er samlet i Folketingets forret-

ningsorden. Nogle af reglerne har deres udspring i grundloven. Det er de mere overordnede bestemmelser for Folketingets 

arbejde, f.eks. at et lovforslag skal behandles tre gange i Folketinget, før det kan vedtages. Ud over grundlovens bestemmel-

ser er der også en række andre mere detaljerede bestemmelser om den måde, arbejdet skal foregå på, og om opretholdelse 

af orden. Ifølge grundlovens § 48 er det Folketinget selv, der fastlægger disse regler. Spørgsmål vedrørende forretningsorde-

nen behandles i Udvalget for Forretningsordenen. 

FAK TA
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Aftalen ”Grøn Vækst 2.0” er en opfølgning på aftalen ”Grøn 

Vækst”, som regeringen og Dansk Folkeparti blev enige om i 

juni 2009. ”Grøn Vækst 2.0” har til formål at forbedre vækstvil-

kårene i landbruget og bidrage til beskæftigelsen i landbruget, 

fødevareindustrien og følgeindustrierne. Den skal desuden 

understøtte Danmarks målsætning om 30 pct. vedvarende 

energi i 2020. 

MODERNISERING AF 
LANDBRUGSLOVEN
Aftalen udmøntes bl.a. i en række love, som flere af Folketin-

gets udvalg har behandlet, herunder en modernisering af 

landbrugsloven, der skal bidrage til at skabe et mere vækst-

orienteret og konkurrencedygtigt landbrugserhverv.

”GRØN VÆKST 2.0” OG 
LANDBRUGSLOVEN

Fødevareministeren fremsatte den 8. oktober 2009 et forslag om at 

ændre loven om landbrugsejendomme. Formålet med lovforslaget 

(L 39) er at sikre et landbrugserhverv i fortsat vækst og at normali-

sere reguleringen af landbrugserhvervet i forhold til reguleringen af 

erhverv i Danmark generelt. Lovforslaget indeholder forslag om at 

ophæve reglerne om husdyrhold og arealkrav, at ophæve areal-

grænser for at erhverve og forpagte landbrug og at ændre reglerne 

om bopælspligt. Endelig indeholder forslaget en lempelse af 

reglerne om personers og selskabers erhvervelse af landbrug. 

Lovforslaget blev vedtaget i Folketinget den 16. marts 2010.

Regeringen forventer, at flere lovforslag til implementering af Grøn 

Vækst-aftalerne skal behandles i Folketinget i folketingsåret 

2010-11.

DEN ØKONOMISKE KRISE HAR OGSÅ K UNNET MÆRKES I  L ANDBRUGS - OG FØDEVAREERHVERVET I 

2009,  HVOR DEN BL . A .  KOM TIL UDTRYK I  L AVE AFREGNINGSPRISER.  I  APRIL 2010 INDGIK REGERIN -

GEN OG DANSK FOLKEPARTI AFTALEN ”GR ØN VÆKST 2.0”,  OGSÅ KENDT SOM L ANDBRUGSPAKKEN, 

DER BL . A .  SIGTER MOD AT FORBEDRE VÆKST V ILK ÅRENE I  L ANDBRUGET. 
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Forslag til lov om ændring af lov om landbrugsejendomme (L 39) blev førstebehandlet den 29. oktober 2009 og blev herefter 

henvist til behandling i Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri. Udvalget behandlede forslaget i syv møder og stillede 44 

spørgsmål til skriftlig besvarelse til fødevareministeren, som ministeren besvarede. Desuden holdt udvalget en offentlig 

høring den 10. februar 2010 i samarbejde med Teknologirådet med henblik på at belyse lovforslagets konsekvenser. 

Lovforslaget blev vedtaget den 16. marts 2010 med 57 stemmer (V, DF, KF og LA) for og 45 (S, SF, RV og EL) stemmer imod; 1 

(Pia Christmas-Møller (UFG)) stemte hverken for eller imod.

Aftalen ”Grøn Vækst”, som aftale ”Grøn Vækst 2.0” følger op på, blev indgået i juni 2009 mellem regeringen (V og KF) og 

Dansk Folkeparti. Den skal sikre, at et højt niveau for miljø-, natur- og klimabeskyttelse går hånd i hånd med en moderne og 

konkurrencedygtig landbrugsproduktion. Landbrugs- og fødevareerhvervet er en væsentlig del af dansk økonomi, men 

landbruget står også for en stor del af udledningen af f.eks. næringsstoffer. Med aftalen er der fastlagt en langsigtet plan for 

både miljø- og naturpolitikken og for landbrugets vækstvilkår. Derudover skal planen sikre, at Danmark lever op til forpligtel-

serne i EU’s vand- og naturdirektiver. Aftalen ”Grøn Vækst” indeholder:

 

- Miljø- og Naturplan Danmark 2020.

- Strategi for et grønt landbrugs- og fødevareerhverv i vækst. 

Blandt lovforslagene, der implementerer dele af ”Grøn Vækst” og ”Grøn Vækst 2.0”, kan nævnes:

- Landbrugsstøtteloven 

- Landbrugsloven 

- Jordfordelingsloven 

- Lov om et grønt udviklings- og demonstrationsprogram 

- Sprøjteloven 

- Gødskningsloven 

- Ligningsloven (fradrag for udgifter til plantning af flerårige energiafgrøder)

- Lov om kommunal ejendomsskat (nedsættelse af grundskyldpromillen for ejendomme, der benyttes til  landbrug,  

 gartneri, planteskole, frugtplantage eller skovbrug). 

FAK TA
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Formålet med uropakken er bl.a. at styrke den indsats, der 

forebygger og standser omfattende forstyrrelser af den 

offentlige ro og orden. Loven retter sig mod dem, der er med til 

at optrappe en tilspidset situation i forbindelse med større 

uroligheder, f.eks. ved at de begår hærværk eller laver fysiske 

blokader for at forsøge at forhindre politiet eller andre 

myndigheder i at gøre deres arbejde i områder, hvor der er 

uroligheder.

UROPAKKEN

FRIHEDSBERØVELSE OP 
TIL 12 TIMER
Uropakken giver bl.a. politiet hjemmel til at fængsle personer i 

op til 12 timer med henblik på at afværge fare mod 6 timer 

hidtil. Desuden indeholder pakken en række strafskærpelser, 

ligesom politiet har fået øget mulighed for at bruge videoud-

styr til at optage uroligheder. 

Reglerne skulle bruges første gang i forbindelse med klimatop-

mødet i København og blev derfor hastebehandlet i Folketing-

et, så de var vedtaget, inden topmødet startede i Bella Center 

den 7. december 2009. 

UMIDDELBART OP TIL FN ’S KLIMATOPMØDE, COP15, DER BLEV AFHOLDT I  K ØBENHAVN I  DECEMBER 

2009,  HASTEBEHANDLEDE OG VEDTOG FOLKETINGET DEN SÅK ALDTE UROPAKKE, DER BL . A . 

INDEHOLDER EN R ÆKKE STR AFSK ÆRPELSER OG HÆ VER GR ÆNSEN FOR, HVOR L ÆNGE EN PERSON 

K AN FRIHEDSBER Ø VES.

Regeringen fremsatte lovforslag om ændring af straffeloven og lov om politiets virksomhed (L 49) den 29. oktober 2009, 

som efter både 1. og 2. behandling blev henvist til behandling i Retsudvalget. Udvalget stillede 214 spørgsmål til justitsmi-

nisteren, som ministeren svarede skriftligt på.

Byggefagenes Samvirke i København, Mellemfolkeligt Samvirke, Peoples Climate Action, Stilladsarbejdernes Brancheklub af 

1920 og 12. december-initiativet havde foretræde for Retsudvalget om deres holdning til lovforslaget.

Retsudvalget holdt en høring om lovforslagets anvendelsesområde og betydningen for forsamlingsfriheden den 10. novem-

ber 2009.

28 dage efter fremsættelsen, den 26. november 2009, blev lovforslag nr. L 49 vedtaget med 58 stemmer (V, DF og KF) mod 

50 (S, SF, RV, EL og LA).

FAK TA
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I 2009 udgjorde det samlede tilskud til det danske mindretal i 

Sydslesvig over 500 mio. kr. Tilskuddet blev fordelt og admini-

streret af det såkaldte Seksmandsudvalg, hvis medlemmer var 

udpeget efter indstillinger fra partier med mindst 10 mandater 

i Folketinget og af Undervisningsministeriet. 

BØR HAVE HJEMMEL I 
LOV
I en undersøgelse af ordningen satte Rigsrevisionen imidlertid 

fokus på, hvilke overordnede rammer der var for tilskuddet, 

hvordan tilskuddet blev administreret, og hvordan der blev 

fulgt op på, hvad tilskuddet blev anvendt til. På baggrund af 

Rigsrevisionens beretning fra februar 2009 pegede Statsrevi-

sorerne på, at en så omfattende tilskudsordning bør have 

hjemmel i lov. De påpegede også, at der skal være klarere 

rammer for ansøgning om og tildeling af tilskud og for 

opfølgningen på de enkelte tilskud, der er givet. 

LOVFORSLAG VEDTAGET 
ENSTEMMIGT
Undervisningsministeren fulgte op på Rigsrevisionens 

beretning ved i december 2009 at fremsætte et lovforslag om 

tilskudsordningen. Loven, der blev vedtaget enstemmigt af 

Folketinget, indebærer at tilskudsordningerne for det danske 

mindretal i Sydslesvig lovfæstes. Den indeholder desuden 

bestemmelser om bl.a. formålet med tilskudsordningerne, om 

tilskud og lån, om årlig afrapportering og om indhentelse af 

oplysninger hos tilskudsmodtagerne. Størstedelen af tilskud-

det ydes gennem Undervisningsministeriet, og ministeriet kan 

nu sætte ind med sanktioner, hvis forudsætningerne for 

tilskuddene ikke bliver efterlevet.

TILSKUD TIL 
DANSK MINDRETAL I 
SYDSLESVIG BLIVER LOV
SIDEN GENFORENINGEN MED SØNDER JYLL AND I  1920 HAR DEN DANSKE STAT YDET TILSK UD TIL 

DET DANSKE MINDRETAL I  SYDSLESV IG,  BL . A .  T IL K ULTUREL OG PÆDAGOGISK V IRKSOMHED. 

TILSK UDDET ER HIDTIL BLEVET BEV ILGET V I A EN TEKSTANMÆRKNING TIL FINANSLOVEN, MEN 

EFTER AT RIGSREV ISIONEN HAR UNDERSØGT ORDNINGEN OG FORVALTNINGEN AF DEN, FIK 

ORDNINGEN I  2010 SIN EGEN LOV.  
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Lovforslag nr. L 98 blev fremsat den 18. december 2009 og vedtaget enstemmigt af Folketinget den 23. marts 2010.

Lovens formål er at støtte aktiviteter til gavn for det danske mindretal i Sydslesvig og omfatter bl.a. støtte til daginstituti-

ons- og skolevirksomhed, udgivelse af aviser og tidsskrifter og lign. samt til kulturel og folkeoplysende virksomhed.

Loven indebærer også, at Sydslesvigudvalget erstatter det hidtidige Udvalg vedrørende Danske Kulturelle Anliggender i 

Sydslesvig (det såkaldte Seksmandsudvalg). Udvalget nedsættes af undervisningsministeren, og de 5 medlemmer vælges af 

Folketinget ved forholdstalsvalg. 

FAK TA
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Miljøministerens lovforslag baner vejen for et nyt nationalt 

testcenter for hav- og landvindmøller, hvor vindmølleindustri-

en kan afprøve prototyper af nye, meget store vindmøller, som 

er helt op til 250 m. høje. Lovforslaget kan ses som et led i 

udmøntningen af en energipolitisk aftale, der blev indgået i 

februar 2008 mellem regeringen og Folketingets partier med 

undtagelse af Enhedslisten. 

I forbindelse med lovforslaget er arealer i hele landet blevet 

undersøgt for at finde den bedste placering. Det er sket ud fra 

en række kriterier, som bl.a. er defineret af Risø, Danmarks 

Tekniske Universitet og vindmølleindustrien. 

ANDRE PLACERINGER 
UNDERSØGT 
Den politiske aftale, der blev indgået mellem regeringen og 

Socialdemokratiet, Dansk Folkeparti og Socialistisk Folkeparti 

under behandlingen af lovforslaget, betyder, at testcenteret, 

som foreslået af miljøministeren, etableres ved Østerild i Thy, 

dog med en mere skånsom påvirkning af natur og miljø. 

Aftalen sætter bl.a. begrænsninger på skovfældning og øger 

mængden af erstatningsskov i forhold til det oprindelige 

forslag. 

I forbindelse med aftalen blev yderligere to områder undersøgt 

med henblik på placering af testcenteret – et område ved 

Kallesmærsk Hede og et område ved Stauning i Vestjylland. 

Aftaleparterne konkluderede imidlertid, at placeringen af 

testcenteret ved Østerild er den mest hensigtsmæssige efter 

vægtningen af alle de forskellige forhold, der gør sig gældende, 

og at de overordnede energi-, forsknings- og erhvervshensyn er 

blevet afbalanceret i forhold til miljø- og naturhensyn. Det er 

Danmarks Tekniske Universitet, der er ansvarlig for etablering 

og drift af testcenteret.

TESTCENTER FOR 
STORE VINDMØLLER
FOLKETINGET BEHANDLEDE SIDST PÅ FOR ÅRET 2010 ET LOVFORSL AG OM AT ETABLERE ET 

TESTCENTER FOR STORE V INDMØLLER VED ØSTERILD I  THY. UNDER BEHANDLINGEN AF LOVFOR-

SL AGET OPSTOD DER IMIDLERTID DEBAT OM PL ACERINGEN AF TESTCENTERET,  MEN EN POLITISK 

AFTALE BET YDER, AT ANL ÆGGET PL ACERES VED ØSTERILD. 
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Forud for Folketingets behandling af lovforslaget inviterede miljøministeren Miljø- og Planlægningsudvalget og Energiudvalg-

et på besigtigelse af det foreslåede område ved Østerild i Thy. Udvalgene besøgte området den 22. marts 2010 og mødtes 

desuden med en række borgere og organisationer om sagen.

Miljøministeren har i forbindelse med udvalgets behandling af lovforslaget afholdt en teknisk gennemgang af lovforslaget 

den 14. april 2010. Herudover har miljøministeren afholdt en eksperthøring den 20. april 2010. 

Efter 1. behandling af lovforslaget den 9. april 2010 indgik regeringen (Venstre og Det Konservative Folkeparti), Socialdemo-

kratiet, Dansk Folkeparti og Socialistisk Folkeparti den 28. maj 2010 en politisk aftale om et nationalt testcenter for store 

vindmøller i Østerild. Aftalen er en del af en helhedsløsning for placering af testmøller frem mod 2020. 

I den energipolitiske aftale fra den 21. februar 2008 er der bl.a. aftalt et konkret mål om at reducere bruttoenergiforbruget 

med 2 pct. i 2011 og 4 pct. i 2020 set i forhold til forbruget i 2006. Vedvarende energi skal ifølge aftalen dække mindst 20 

pct. af Danmarks bruttoenergiforbrug i 2011.

Under behandlingen af lovforslaget blev der stillet 92 spørgsmål og fire samrådsspørgsmål til ministeren.

Lovforslaget (L 206) blev vedtaget den 4. juni 2010 med 100 stemmer (V, S, DF, SF og KF) mod 9 (RV, EL, LA og Christian H. 

Hansen (UFG)).

FAK TA
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UDLIGNINGSSKAT 
PÅ STORE PENSIONS-
UDBETALINGER

Med lovforslaget (L 213) ønskede aftaleparterne at indføre en 

midlertidig udligningsskattesats på store pensionsudbetalin-

ger. Udligningsskatten skal neutralisere den utilsigtede gevinst 

for eksisterende pensionsopsparing, der er fradraget med 

højere marginalskatter. Samtidig afskaffes det særlige 

ægtefællefradrag, som visse begrænset skattepligtige 

personer havde. 

Lovforslagets væsentligste elementer om udligningsskatten:

•	  Der indføres en udligningsskat på 6 pct., som betales af 

pensionsudbetalinger, der samlet set overstiger et 

bundfradrag på 362.800 kr. (2010-niveau). Det svarer til, 

hvad mellem- og topskattegrænsen ville have været i 

2010 uden forårspakke 2.0. Udnytter den ene ægtefælle 

ikke sit bundfradrag, kan der overføres op til 121.000 kr. 

(2010-niveau) af bundfradraget til den anden ægtefælle. 

 

•	  Den samlede varighed af udligningsskatten er 9 år. Satsen 

på 6 pct. fastholdes på samme niveau i 4 år, dvs. for 

2011-2014. Fra og med 2015 udfases udligningsskatten 

med 1 procentenhed årligt, og udligningsskatten er 

dermed fuldt udfaset i 2020. 

 

•	  Udligningsskatten pålægges ikke udbetalinger fra 

kapitalpensioner eller invalidepension og ej heller fra 

førtidspension eller efterløn. 

AFSKAFFELSE AF 
ÆGTEFÆLLEFRADRAGET 
Visse personer, der kun i begrænset omfang har deres 

arbejdsindkomst i Danmark, kan med den gældende lovgivning 

opnå store skattefradrag i deres danske indkomst på grund af 

et særligt ægtefællefradrag. I nogle tilfælde endda et større 

skattefradrag, end hvad personer, der har hovedparten af 

deres arbejdsindkomst i Danmark, kan opnå. For hvis ægtefæl-

len har indkomst i sit hjemland, og hjemlandet har regler, der 

ligner de danske, er det samlede resultat nemlig, at ægtefæl-

lerne kan få tre personfradrag – to i Danmark og et i hjemlan-

det. Den mulighed afskaffes med lovforslaget.

I  FOR ÅRET 2009 VEDTOG FOLKETINGET DEN OMFATTENDE SK ATTEREFORM FOR ÅRSPAKKE 2.0.  ET AF 

ELEMENTERNE I  REFORMEN, EN MIDLERTIDIG UDLIGNINGSSK AT PÅ PENSIONSUDBETALINGER, NÅEDE 

DOG IKKE AT FALDE PÅ PL ADS I  FOLKETINGSÅRET 2008- 09 OG BLEV DERFOR UDSK UDT. DEN 15.  APRIL 

2010 INDGIK REGERINGEN SÅ EN AFTALE MED DANSK FOLKEPARTI .
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L 213 blev efter 1. behandling henvist til behandling i Skatteudvalget. 

Skatteudvalget afholdt et samråd med skatteministeren om lovforslaget og stillede 23 spørgsmål til skatteministeren, som 

ministeren besvarede skriftligt. 

Lovforslaget (L 213) blev vedtaget i Folketinget den 4. juni 2010 med 56 stemmer (V, DF, KF og EL) mod 7 (RV, LA og Pia 

Christmas-Møller (UFG)); 44 (S, SF og Christian H. Hansen (UFG)) stemte hverken for eller imod.

ÆNDRET FRADRAGSRET
Endelig sigter lovforslaget mod at rette en fejl i den hidtidige 

skattelovgivning, der utilsigtet har medført en for lempelig 

adgang for begrænset skattepligtige personer til at få fradrag 

for a-kasse-kontingentet i alle typer af dansk indkomst, 

eksempelvis dansk udbytteindkomst. Det ændres nu, så der 

kun er fradragsret for a-kasse-kontingentet i den danske 

lønindkomst for begrænset skattepligtige personer.

Lovforslaget blev vedtaget i Folketinget i juni 2010 med 

virkning fra 2011.

FAK TA
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Den nye spillelovgivning indeholder en klar grænsedragning 

mellem monopoliserede spil og liberaliserede spil i Danmark. 

Monopolspillene er karakteriseret, ved at overskuddet 

kanaliseres ud til dansk forenings- og kulturliv via de såkaldte 

tipsmidler. Den nye lovgivning betyder, at udbyderne af de 

monopoliserede spil, som f.eks. Danske Spil og Klasselotteriet, 

beskyttes mod konkurrence fra spiludbydere, som ikke har 

tilladelse til udbud af monopolspil. Konkret sker det bl.a. ved, at 

der etableres en licensordning, så spiludbydere skal have en 

dansk licens for at kunne udbyde spil i Danmark. 

SIKRING AF ANSVARLIGT 
SPILUDBUD
Spillelovgivningen indeholder desuden regler, som skal sikre et 

ansvarligt spiludbud, hvilket bl.a. skal medvirke til bekæmpelse 

af spilafhængighed (ludomani). Endelig afskærmes ulovlige 

spiludbydere gennem betalingsblokering, internetblokering og 

fastholdelse af det gældende reklameforbud. 

Lovgivningen, der udmønter aftalen, indeholder bl.a. følg-

ende tiltag:

•	  Der indføres en afgift på 20 pct. af bruttospilleindtægten på 

den liberaliserede del af spillemarkedet for væddemål og 

onlinekasinospil, herunder onlinepokerspil (indskud fratrukket 

gevinster).

 

•	  Beløbet til ludomanibekæmpelse forhøjes og fastsættes 

på finansloven for at give ordningen større sikkerhed.

 

•	  Selskabsledelsesstrukturen i Danske Spil A/S 

moderniseres.

 

•	  Fordelingen af midlerne til idræts- og kulturformål m.v. 

kobles til overskuddet fra monopoldelen i Danske Spil og 

overskuddet fra Klasselotteriet. Det betyder, at overskuds-

modtagerne ikke kobles til det liberaliserede marked. 

ØJE PÅ OMFANG AF 
ULOVLIGT SPIL 
Endelig er det aftalt, at der frem til lovens virkningstidspunkt, 

som var forventet at være den 1. januar 2011, holdes særlig 

øje med omfanget af ulovligt spil med henblik på at imødegå 

dette.

KOMMISSIONEN ÅBNER 
STATSSTØTTESAG
Efter lovens vedtagelse har Europa-Kommissionen den 15. 

december 2010 besluttet at åbne en statsstøttesag vedrø-

rende forskellen i nogle af spilleafgiftslovens afgiftssatser. 

Baggrunden er en klage til Kommissionen fra spilleautomat-

branchen og et dansk kasino over forskellen i afgiftssatserne 

NY SPILLELOVGIVNING
ET BREDT FLERTAL I  FOLKETINGET INDGIK I  FEBRUAR 2010 EN AFTALE OM EN NY SPILLELOVGI V-

NING I  DANMARK, SOM SK ULLE REGULERE OG DELV IS LIBER ALISERE DET DANSKE SPILLEMARKED. 

AFTALEN BLE V UDMØNTET I  FIRE LOVFORSL AG: EN SPILLELOV, EN AFGIFTSLOV, EN UDDELINGSLOV 

OG EN E JERSK ABSLOV, DER ALLE BLEV VEDTAGET I  JUNI 2010.
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Regeringen (Venstre og Det Konservative Folkeparti), Socialdemokratiet, Dansk Folkeparti, Socialistisk Folkeparti, Det 

Radikale Venstre og Liberal Alliance står bag aftalen om en reguleret, delvis liberalisering af det danske spillemarked. Aftalen 

blev indgået den 4. februar 2010.

Aftalen udmøntes i en spillelov, en afgiftslov, en uddelingslov og en ejerskabslov (lovforslagene L 202, L 203, L 193 og L 191).

L 191, L 202 og L 203 blev efter 1. behandling henvist til behandling i Skatteudvalget, mens L 193 efter 1. behandling blev 

henvist til behandling i Kulturudvalget. 

Kulturudvalget stillede under udvalgsbehandlingen af L 193 et spørgsmål til kulturministeren, som ministeren besvarede 

skriftligt. 

Skatteudvalget modtog under udvalgsbehandlingen af lovforslagene L 191, L 202 og L 203 i alt 12 deputationer, som 

mundtligt redegjorde for deres holdning til lovforslagene over for udvalget. Udvalget stillede i alt 33 spørgsmål til skattemini-

steren og justitsministeren, som disse besvarede skriftligt. 

Skatteministeren stillede en række ændringsforslag til L 202 og L 203 bl.a. om, at skatteministeren bemyndiges til at 

fastsætte tidspunktet for lovens ikrafttræden, når notifikationen efter EU’s statsstøtteregler er afsluttet. Finansministeren 

og kulturministeren fremsatte tilsvarende ændringsforslag til henholdsvis L 191 og L 193. 

•	  L 193 blev enstemmigt vedtaget den 3. juni 2010 med 110 stemmer. L 202, L 203 og L 191 blev enstemmigt vedtaget den 4. 

juni 2010 med henholdsvis 110, 110 og 112 stemmer.

for landbaserede kasinospil contra onlinekasinospil. Ved at 

åbne en formel statsstøttesag får de øvrige medlemsstater og 

andre parter mulighed for at tilkendegive deres holdning til 

problemstillingen. Den nye spillelovgivning er således ikke sat i 

kraft ved redaktionens slutning.

FAK TA
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Bisfenol-A er et organisk stof, der gør klare plastikker næsten 

brudsikre, og som derfor benyttes i mange forskellige daglig-

dagsprodukter såsom sutter, vandflasker, beholdere til 

fødevarer, sportsudstyr, medicinaludstyr, cd’er og elektronik. 

Bisfenol-A er optaget på Miljøstyrelsens liste over uønskede 

stoffer og findes også på EU’s liste over stoffer, som anses for 

at have hormonforstyrrende effekter. Alligevel er stoffet tilladt 

i en begrænset mængde i EU. Nyere forskningsresultater har 

dog givet anledning til at stille spørgsmålstegn ved, om stoffet 

er skadeligt selv i mindre mængder. 

OPPOSITIONEN KRÆVER 
ET TOTALT STOP
De nye forskningsresultater fik Enhedslisten, Socialdemokra-

tiet, Socialistisk Folkeparti og Det Radikale Venstre til at 

fremsætte et beslutningsforslag, som pålægger regeringen at 

arbejde for, at EU indfører et totalt stop for brug og salg af 

produkter, som indeholder bisfenol-A, og som kommer i 

kontakt med fødevarer. Forslaget pålægger desuden regerin-

gen at indføre særregler i Danmark, der sikrer et totalt stop, 

indtil de skærpede regler er indført i EU. Endelig pålægges 

regeringen at tage kontakt til de enkelte EU-medlemslande 

med henblik på at få flest mulige lande til at gennemføre et 

lignende forbud mod bisfenol-A, ligesom regeringen skal 

indstille til Europa-Kommissionen, at den fremsætter et forslag 

om forbud på EU-niveau.

ÆNDRINGSFORSLAG 
SKABER FLERTAL
Under forhandlingerne om beslutningsforslaget stillede Dansk 

Folkeparti et ændringsforslag om, at der i første omgang skal 

indføres et nationalt forbud mod, at stoffet bruges i produkter, 

som er rettet mod 0-3-årige. Endvidere skal regeringen arbejde 

for, at flest mulige lande laver tilsvarende forbud, og at 

Europa-Kommissionen fremsætter forslag om forbud på 

EU-niveau. Med disse ændringsforslag kunne forslaget 

vedtages af Folketinget.

FORBUD MOD 
BISFENOL-A – ET 
BESLUTNINGSFORSLAG
ET FLERTAL I  FOLKETINGET K AN MED EN FOLKETINGSBESLUTNING PÅL ÆGGE REGERINGEN EN 

BESTEMT HANDLING. DERFOR ER DET I  SAGENS NATUR OFTEST MEDLEMMER FR A OPPOSITIONEN, 

DER FREMSÆTTER SÅDANNE BESLUTNINGSFORSL AG. OG DERFOR HØRER DET OGSÅ TIL SJÆLDEN -

HEDERNE, AT DISSE FORSL AG BLI VER VEDTAGET. MEN DET VAR TILFÆLDET MED B 42 OM FORBUD 

MOD BISFENOL-A .
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Beslutningsforslaget nr. B 42 blev fremsat den 5. november 2009 af Enhedslisten, Socialdemokratiet, Socialistisk Folkeparti 

og Radikale Venstre. 

Mellem 1. og 2. behandling blev beslutningsforslaget henvist til behandling i Udvalget for Fødevarer, Landbrug og Fiskeri. 

Udvalget stillede et spørgsmål til fødevareministeren, som ministeren svarede skriftligt på. 

Forslaget blev vedtaget den 9. februar 2010 med 65 stemmer (S, DF, SF, RV, EL, LA og Christian H. Hansen (UFG)) mod 39 

(V og KF).

Folketinget behandler to typer forslag: lovforslag og beslutningsforslag. Både ministre og folketingsmedlemmer kan 

fremsætte begge typer, men typisk vælger folketingsmedlemmerne beslutningsforslag. Det skyldes, at det er et meget stort 

arbejde at skrive et korrekt lovforslag. Ministrene har ministeriernes embedsmænd ansat til den opgave, men det har 

folketingsmedlemmerne ikke. Beslutningsforslag er mindre komplicerede at lave og kan, hvis de vedtages, pålægge regerin-

gen at udarbejde et givent lovforslag. Når regeringen fremsætter beslutningsforslag, er det f.eks. i forbindelse med tiltræ-

delse af internationale traktater, hvor regeringen skal have Folketingets samtykke. I modsætning til lovforslag skal beslut-

ningsforslag kun behandles to gange i Folketingssalen.

I Folketingsåret 2009-10 blev der fremsat 250 beslutningsforslag, heraf var de 240 fremsat af medlemmer af oppositions-

partierne. 3 af disse blev vedtaget.

FORBUDT I PRODUKTER 
TIL 0-3-ÅRIGE
Regeringen har den 26. marts 2010 meddelt Folketinget, at 

Fødevarestyrelsen på baggrund af en ny vurdering af stoffet 

indfører et midlertidigt nationalt forbud mod bisfenol-A i 

produkter, der er specielt rettet mod 0-3-årige. Forbuddet vil 

omfatte sutteflasker og tudkopper samt fødevarekontaktma-

terialer, der er beregnet til at indeholde fødevarer til 0-3-årige.

FAK TA
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KRAV TIL 
PROGRAMPROFILEN
Medieaftalen, som regeringen indgik med Dansk Folkeparti og 

Liberal Alliance, stiller krav om, at den fjerde radiokanal har en 

programprofil, som både indeholder nyheds-, aktualitets-, 

kultur- og debatprogrammer samt en bred musikprofil. 

Kanalen, der skal være reklamefri, har en årlig finansiering på 

op til 100 mio. kr. af licensmidlerne til drift. Der stilles desuden 

DAB-kapacitet til rådighed i tilknytning til kanalen. 

Et hurtigarbejdende udvalg med Suzanne Moll som formand 

kom i september med tre forslag til en sammenhængende 

programprofil for den fjerde FM-kanal. Efterfølgende har 

aftalepartierne valgt en såkaldt news-talk-profil med program-

mer inden for kultur, samfundsstof, nyheder og debat, satire og 

musik. 

Udkastet til udbudsbekendtgørelsen har været sendt i høring, 

og aftalepartierne vil herefter tage stilling til den endelige 

udformning af bekendtgørelsen. Udbuddet af kanalen forven-

tes iværksat først i 2011 og skal tilrettelægges efter drøftelse 

med Europa-Kommissionen. 

PENGE TIL HISTORISK 
DRAMASERIE
Ud over udbuddet af FM 4 som en public service-radiokanal 

uden for DR er andre hovedelementer i den nye medieaftale:

•	  Udbygning af public service-puljen, som giver grundlag for, 

at kommercielle tv-stationer kan sende kvalitetsprogram-

mer inden for drama og dokumentar. Som noget nyt kan 

der fra 2011 også gives tilskud til public service-tv-pro-

grammer for børn og unge. Der afsættes 37,5 mio. kr. 

årligt i puljen.

•	  Udvidelse af den regionale sendetid uden for TV 2-sende-

fladen.

 

•	  DR tilføres 135 mio. kr. til produktion af en historisk 

dramaserie og til styrkelse af DR’s nyheder og musik.

NY MEDIEAFTALE FREM 
TIL 2014
ET AF DE MARK ANTE FORLIG,  DER BLEV INDGÅET I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10,  ER DEN NYE 

FIRE ÅRIGE MEDIEPOLITISKE AFTALE.  ET AF HOVEDPUNK TERNE I  AFTALEN ER AT ØGE KONK URREN -

CEN INDEN FOR PUBLIC SERV ICE- R ADIO,  SÅ DER SK ABES ET ALTERNATI V TIL DR.  DERFOR SK AL DEN 

FJERDE L ANDSDÆKKENDE FM- R ADIOK ANAL,  SOM DR P.T.  BENY TTER,  I  UDBUD.
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Den nye medieaftale, der blev indgået den 26. maj 2010 mellem regeringen (Venstre og Det Konservative Folkeparti), Dansk 

Folkeparti og Liberal Alliance, gælder for perioden 2011-2014. Aftalen kan læses på Kulturministeriets hjemmeside (kum.dk).

Medieaftalen omfatter alene forholdene for de elektroniske medier. De trykte medier vil indgå i et særskilt oplæg, og 

kulturministeren har nedsat et udvalg til at udarbejde et grundlag for regeringens stillingtagen til den offentlige mediestøt-

te. Udvalget skal afgive en rapport senest den 1. oktober 2011 og skal bl.a. inddrage udredningen af den offentlige medie-

støtte (Anker Brink Lund-rapporten) fra 2009. 

Programindholdet på DR’s nuværende fire FM-kanaler skal fremover fordeles forholdsmæssigt på de resterende tre kanaler. I 

den forbindelse skal der tages hensyn til formidlingen af den klassiske musik, så det bliver en sammenhængende del af DR’s 

FM-programflade. Det fremgår af medieaftalen, at DR ikke kan byde på den nye kanal.

Som en del af medieaftalen blev bl.a. Folketingets tv-kanal, FOLKETINGET, omfattet af fællesantenneanlæggenes must 

carry-forpligtelser. ”Must carry” er en betegnelse for de tv- og radiostationer, som ejere af fællesantenneanlæg (herunder 

kabel-tv-selskaber som YouSee og Stofa) har pligt til at distribuere ifølge radio- og fjernsynsloven. 

FAK TA
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Både i Danmark og på internationalt niveau har den økonomi-

ske krise medført en række initiativer, der skal regulere den 

finansielle sektor. EU har bl.a. arbejdet på et nyt kapitalkravsdi-

rektiv, og på G20-landenes topmøde i Pittsburgh i september 

2009 fremkom et forslag om aflønning i aktieoptioner af 

ansatte i den finansielle sektor. Det var en ordning, der netop 

havde været genstand for debat i Danmark. 

Forslaget indebar, at mindst 50 pct. af enhver variabel 

aflønningskomponent i den finansielle sektor tildeles i form af 

aktier eller aktielignende instrumenter. Det forslag blev 

indarbejdet i EU-formandskabets kompromistekst vedr. 

kapitalkravsdirektivet den 30. september 2009. 

MANGLENDE 
OPLYSNINGER
Den 6. november 2009 forelagde finansministeren kapital-

kravsdirektivet til forhandlingsoplæg i Europaudvalget. Men 

forslaget om aktieoptioner fremgik ikke af det notat, som 

finansministeren sendte til Europaudvalget forud for mødet, og 

det kom heller ikke frem under finansministerens redegørelse 

på mødet. 

UPRÆCIST SVAR
Spørgsmålet om de nærmere regler for aflønning indgik 

imidlertid som et af ministerens ca. 50 beredskabstalepunkter. 

Og da der på mødet i udvalget blev spurgt til, hvor stor en del 

af aflønningen, der må være aktieoptioner eller bonusordning-

er, svarede ministeren i forhold til bonusordningerne: ”jeg tror 

at kunne huske, at andelen, bonus må udgøre, er mellem 40 og 

60 pct.” Dermed berørte ministeren ikke spørgsmålet om 

aktieoptioner. Ministeren mente således, at han havde 

besvaret alle spørgsmål. 

MINISTEREN BEKLAGER
Finansministeren var efterfølgende blevet klar over, at svaret 

var upræcist, og det beklagede han siden over for udvalget i et 

samråd den 13. april 2010. Ministeren forklarede endvidere 

under samrådet, at vurderingen tilbage i november var, at det 

var særlig vigtigt at fremhæve, at aflønningsreglerne blev 

FINANSMINISTER 
FORSØMTE 
UNDERRETNINGSPLIGT 
EFTER ET SAMR ÅD MED FINANSMINISTEREN I  EUROPAUDVALGET DEN 13.  APRIL 2010 UDTALTE ET 

ENIGT UDVALG KRITIK AF MINISTEREN. GENSTAND FOR KRITIKKEN VAR FINANSMINISTERENS 

MANGELFULDE ORIENTERING AF FOLKETINGET OM REGLER FOR AFLØNNING I  DEN FINANSIELLE 

SEK TOR, SOM VAR BLEVET FORESL ÅET I  FORBINDELSE MED EU ’S K APITALKR AVSDIREK TI V. 
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der udtalte kritik af finansministerens manglende underret-

ning af Folketinget. Udvalget mindede om tiltrædelseslovens 

§ 6, stk. 2, om regeringens underretningspligt af Folketinget, 

for så vidt angår ”forslag til rådsvedtagelser, der bliver 

umiddelbart anvendelige i Danmark, eller til hvis opfyldelse 

Folketingets medvirken er nødvendig”, og tilføjede, at en 

”overholdelse af denne underretningspligt er af stor betydning 

for den parlamentariske kontrol med EU-politikken. Udvalget 

konstaterer, at finansministeren i forbindelse med kapital-

kravsdirektivets behandling ikke har overholdt underretnings-

pligten tilfredsstillende og imødeser regeringens initiativer, 

således at sager som denne fremover undgås.”

Finansministeren var kaldt i samråd i Europaudvalget den 13. april 2010, og Europaudvalget afgav sin beretning om sagen på 

udvalgets møde den 23. april 2010. 

udformet under hensyn til arbejdsmarkedets parters ret til at 

indgå kollektive overenskomster, bl.a. set i lyset af de hørings-

svar, der var indkommet i forbindelse med kapitalskravsdirekti-

vet. Ministeren beklagede over for udvalget, at han ikke havde 

været tilstrækkelig opmærksom på spørgsmålet om afløn-

ningsreglernes særlige betydning blandt de mange sager og 

spørgsmål, der blev drøftet på europaudvalgsmødet i novem-

ber 2009.

FINANSMINISTEREN FIK 
KRITIK
Efter samrådet bakkede et enigt udvalg op om en beretning, 

FAK TA
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Lissabontraktaten justerer de grundlæggende spilleregler for 

EU-samarbejdet på en række områder. Som noget nyt giver 

traktaten bl.a. de nationale parlamenter mulighed for at 

overvåge og påtale, hvis nærhedsprincippet tilsidesættes. Det 

betyder i praksis, at de nationale parlamenter kan give et ”gult” 

eller et ”orange” kort, hvis de mener, at et forslag til EU-lovgiv-

ning strider mod nærhedsprincippet.

GULT ELLER ORANGE 
KORT
Et ”gult” kort kræver, at mindst 1/3 af de nationale parlamen-

ter i EU mener, at nærhedsprincippet er tilsidesat. Hvis 

lovgivningen handler om politi og strafferetlige spørgsmål, 

kræves det kun, at 1/4 af parlamenterne står bag. Et ”gult” 

kort betyder, at Kommissionen eller den EU-institution eller 

gruppe af EU-lande, der står bag et lovforslag, skal genoverveje 

forslaget. Forslagsstilleren er dog ikke juridisk forpligtet til at 

ændre forslaget, hvis det får et ”gult” kort. Får Kommissionen 

derimod et ”orange” kort, dvs. hvis mindst halvdelen af de 

nationale parlamenter mener, at nærhedsprincippet er 

overtrådt, så kan et flertal i Rådet eller i Europa-Parlamentet 

beslutte at stoppe lovforslaget. 

KONTROLLEN AF 
NÆRHEDSPRINCIPPET
Folketingets fagudvalg spiller fremover en central rolle i 

kontrollen af nærhedsprincippet i et tæt samarbejde med 

Folketingets Europaudvalg. Kontrollen sker, ved at fagudvalg-

ene modtager de forslag til EU-lovgivning, der er relevant for 

deres fagområde. Hvis et fagudvalg vurderer, at Kommissionen 

ikke respekterer nærhedsprincippet, skal det inden 5 uger 

afgive en foreløbig indstilling til Europaudvalget. Herefter 

vedtager Europaudvalget den endelige begrundede udtalelse, 

som sendes til formændene for Kommissionen, Rådet og 

Europa-Parlamentet, senest 8 uger efter forslaget er fremsat.

BEHANDLING AF EU-
SAGER I FAGUDVALGENE
I det forgangne år har Folketinget også drøftet, hvordan 

behandlingen af EU-sager i fagudvalgene generelt kan styrkes. 

På den baggrund har Europaudvalget foreslået en ordning, som 

gør det obligatorisk for fagudvalgene at behandle væsentlige 

forslag til EU-lovgivning og debatoplæg fra Kommissionen, når 

Europaudvalget anmoder om det. Samtidig får fagudvalgene 

mulighed for at udpege et medlem til at fremlægge udvalgets 

NYE SPILLEREGLER OM 
EU-SAGER I FOLKETINGET
LISSABONTR AK TATEN, DER TR ÅDTE I  KR AFT DEN 1.  DECEMBER 2009,  GI VER FOR FØRSTE GANG I 

EU ’S HISTORIE DE NATIONALE PARL AMENTER EN SELVSTÆNDIG ROLLE I  EU ’S LOVGI VNINGSPRO -

CES.  FOLKETINGET SK AL FREMOVER KONTROLLERE,  AT NÆRHEDSPRINCIPPET RESPEK TERES. 

SAMTIDIG HAR FOLKETINGET BESLUTTET AT ST YRKE BEHANDLINGEN AF EU -SAGER I  FOLKETING -

ETS FAGUDVALG GENERELT,  SÅ UDVALGENE FÅR ET STØRRE E JERSK AB TIL EU -SAGERNE.
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Den 24. april 2008 ratificerede Folketinget Lissabontraktaten. Traktaten trådte i kraft den 1. december 2009, efter at bl.a. 

Irland havde godkendt den ved en folkeafstemning den 2. oktober 2009. 

Traktatens artikel 12 bestemmer bl.a., at ”De nationale parlamenter bidrager aktivt til, at Unionen kan fungere tilfredsstil-

lende” og ”sikrer, at nærhedsprincippet overholdes …”.  De nationale parlamenter har 8 ugers frist, fra et lovforslag er fremsat, 

til at give en eventuel påtale.

Nærhedsprincippet (også kaldet subsidiaritetsprincippet) er et af de centrale principper i EU-sammenhæng. Princippet går 

ud på, at de politiske beslutninger i EU altid skal træffes på lavest mulige administrative og politiske niveau og så tæt på 

borgerne som muligt. Det indebærer, at bortset fra de områder, hvor EU har enekompetence, kan EU kun handle, når det vil 

være bedre at gennemføre den pågældende lovgivning på EU-plan end på nationalt, regionalt eller lokalt plan.

Folketingets Europaudvalg har i 2009-10 arbejdet med at implementere kontrollen af nærhedsprincippet i Folketinget og 

vedtog den 9. april 2010 en beretning, som fastlægger proceduren for, hvordan Folketinget skal udtale sig om EU-lovforslags 

overholdelse af nærhedsprincippet.  

Ordningen med obligatorisk behandling af EU-sager i fagudvalgene er inspireret af det finske parlament, der har haft en 

lignende model, siden Finland blev medlem af EU i 1995. Ordningen er direkte indskrevet i den finske forfatning.

udtalelse i Europaudvalget. 

Ordningen er tiltrådt af de politiske grupper, Folketingets 

Præsidium, Udvalget for Forretningsordenen og udvalgsfor-

mændene, men det kræver en ændring af Folketingets 

forretningsorden, som forventes at blive gennemført i folke-

tingsåret 2010-11.

FAK TA
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Som navnet antyder, sætter EU med Europa 2020-strategien 

en række mål for EU’s medlemslande frem mod år 2020. 

Målene er sat inden for områder som:

•	  forskning, udvikling og innovation

•	  klima og energi

•	  uddannelse 

•	  social inklusion

Målsætningerne i strategien er konkrete, f.eks. er det et mål, at 

andelen af 18-24-årige, der forlader skolen tidligt, skal 

reduceres til 10 pct. inden 2020, ligesom strategien lægger op 

til, at 20 mio. personer skal løftes ud af risiko for fattigdom 

eller social eksklusion.

FOLKETINGETS ARBEJDE 
MED STRATEGIEN
De nationale parlamenter i EU har på linje med andre interes-

senter haft mulighed for at indsende høringssvar til Europa-

Kommissionen med deres syn på indholdet af Høring om 

fremtidens ”EU 2020”-strategi, der blev fremlagt i november 

2009.

Folketingets Europaudvalg besluttede at bede en række af 

Folketingets fagudvalg om at behandle høringsdokumentet, da 

oplægget til strategien berørte mange forskellige fagområder. 

Erhvervsudvalget, Videnskabs- og Teknologiudvalget, Arbejds-

markedsudvalget og Miljø- og Planlægningsudvalget gav deres 

indstillinger til Europaudvalget, som herefter sendte Kommis-

sionen et samlet høringssvar fra Folketinget i januar 2010.

IKKE ET FLERTAL IMOD 
REGERINGEN
Udenrigsministeren forelagde regeringens forhandlingsoplæg 

til den samlede Europa 2020-strategi for Europaudvalget den 

11. juni 2010. Der blev ikke konstateret et flertal imod 

regeringen, men Dansk Folkeparti, Socialistisk Folkeparti og 

Enhedslisten ytrede sig imod forhandlingsoplægget.

Regeringen melder i folketingsåret 2010-11 Danmarks 

konkrete mål ind til Kommissionen. 

EU SÆTTER KONKRETE 
MÅL FREM MOD 2020
Ø VERST PÅ DAGSORDENEN I  EU ’S MEDLEMSL ANDE STÅR I  ØJEBLIKKET SPØRGSMÅLET OM, 

HVORDAN DER SK ABES ØKONOMISK VÆKST OG HØJERE BESK ÆFTIGELSE I  ET EUROPA PR ÆGET AF 

ØKONOMISK KRISE.  FOLKETINGET HAR I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10 GI VET INPUT TIL EU ’S 

STR ATEGI ”EUROPA 2020”,  DER SÆTTER EN R ÆKKE KONKRETE MÅL FOR DE NÆSTE TI ÅRS 

UDV IKLING I  EU. 
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Europa 2020-strategien afløser den såkaldte Lissabonstrategi, som var EU’s strategi for vækst og beskæftigelse i 2000-

2010. 

Ud over selve høringssvaret har Europa 2020-strategien været behandlet på de fleste udvalgsmøder i Europaudvalget i 

foråret 2010, fordi den var på dagsordenen til møderne i Ministerrådet. 

Udenrigsministeren var kaldt i samråd i Europaudvalget den 7. maj 2010, hvor navnlig spørgsmålene om, hvornår en person er 

fattig, og hvor forpligtende EU-målene skal være for medlemslandene, blev drøftet.

I maj 2010 blev der afholdt en høring på Christiansborg om Europa 2020-strategien med fokus på grønne jobs, ungdomsar-

bejdsløshed og fattigdomsproblematikken. Her deltog en række af Folketingets udvalg, socialministeren og videnskabsmi-

nisteren samt interesseorganisationer som DI, DA, LO, CASA og AE. 

Europa 2020-strategien blev vedtaget på et topmøde den 17. juni 2010 af EU’s stats- og regeringschefer. I 2015 bliver 

strategien midtvejsevalueret. 

FAK TA
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Op imod 120 parlamentarikere mødtes på tværs af lande-

grænser og partiskel til GLOBE Legislators Forum på Christi-

ansborg i oktober 2009. Blandt deltagerne var repræsentanter 

for 16 af verdens største økonomier som Brasilien, Kina, Japan, 

Rusland og USA, medlemmer af Folketinget og specielt 

inviterede parlamentarikere fra enkelte afrikanske lande. 

Konferencen havde fokus på målet om en international 

klimaaftale i København i december. Desuden drøftede 

deltagerne en række relaterede og aktuelle temaer såsom 

skovenes bidrag til klimaudfordringen, vedvarende energi og 

økonomisk genopretning. 

NY STRATEGI FOR DET 
DANSKE VÆRTSKAB
Størst omtale fik GLOBE Legislators Forum, da statsminister 

Lars Løkke Rasmussen i sin tale afslørede en ny strategi for 

det danske værtskab for COP15. Den danske regering havde 

besluttet at arbejde for en politisk bindende aftale under 

COP15 – og ikke som hidtil en juridisk bindende aftale. 

Regeringen vurderede, at andet var urealistisk med så kort tid 

til konferencen og så store interessemodsætninger landene 

imellem. 

STØTTE TIL AMBITIØS 
KLIMAAF TALE
Med GLOBE Legislators Forum blev der opnået støtte til en 

ambitiøs global klimaaftale, ligesom man blev enige om en 

række overordnede parlamentariske principper for at bidrage 

til en klimavenlig og bæredygtig udvikling. Alt sammen med til 

at vise, at den politiske vilje om en aftale i København i 

december 2009 var til stede blandt de 16 største økonomier i 

verden. 

PARLAMENTARIKERNE 
FIK ORDET UNDER COP15
Samtidig med at COP15 løb af stablen i Bella Center i Køben-

havn, afholdt Folketinget den 16. december 2009 en konfe-

rence om klimaforandringer i samarbejde med Interparlamen-

INTERNATIONALE 
KLIMAKONFERENCER 
PÅ CHRISTIANSBORG
FN’S KLIMAKONFERENCE COP15 I  DECEMBER 2009 I  K ØBENHAVN VAR PÅ FORHÅND UDR ÅBT TIL EN 

AF DE V IGTIGSTE FN - KONFERENCER I  NYERE TID.  BÅDE FØR OG UNDER COP15 BLEV DER AFHOLDT 

EN R ÆKKE STORE INTERNATIONALE MØDER PÅ DANSK JORD. BL . A .  HAVDE FOLKETINGET BESØG AF 

PARL AMENTSMEDLEMMER FR A STORE DELE AF VERDEN, DA DER BLEV AFHOLDT GLOBE LEGISL A-

TORS FORUM OG KONFERENCE I  INTERPARL AMENTARISK UNION. 
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tarisk Union (IPU). Konferencen var alene for medlemmer af 

parlamenter, og formålet var at give parlamentarikerne 

mulighed for at stille spørgsmål og debattere. De skulle nemlig 

efterfølgende være med til at vedtage lovgivningen om det, 

som regeringerne måtte blive enige om på COP15. Det var der 

overordentlig stor tilfredshed med, idet parlamentarikerne var 

med på regeringernes konference i Bella Center, men ikke 

havde taleret der. Over 200 personer fra mere end 50 lande 

deltog i konferencen på Christiansborg. 

Folketingets formand, Thor Pedersen, åbnede konferencen 

sammen med IPU’s præsident, Theo-Ben Gurirab, parlaments-

formand fra Namibia, og Maldivernes præsident, Mohamed 

Nasheed. Herefter gav den daværende miljøminister, Troels 

Lund Poulsen, en statusrapport om forhandlingerne på COP15 

efterfulgt af paneldiskussioner. Endelig debatterede delta-

gerne overvejelser om tiden efter COP15. Steen Gade, præsi-

dent for GLOBE Europe og daværende formand for Folketingets 

Miljø- og Planlægningsudvalg, afrundede konferencen og 

opsummerede dagens drøftelser. 
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FN’s årlige klimakonferencer (Conference of Parties – COP) er det øverste organ for FN’s klimakonvention. På COP15 i 

København den 7.-18. december 2009, hvor den danske regering var vært, deltog statsledere fra 128 lande, ministre fra over 

170 lande, parlamentarikere og en bred skare af embedsmænd samt repræsentanter for ngo’er og erhvervslivet fra hele 

kloden. 

Når COP15 var udråbt til en af de vigtigste FN-konferencer i nyere tid, skyldtes det bl.a., at landene bag FN’s klimakonvention 

på FN’s klimakonference på Bali i 2007 (COP13) vedtog, at forhandlingerne om en fremtidig aftale skulle afsluttes på COP15 i 

København. Forventningerne var derfor store, forud for at de mange internationale gæster ankom til København. Håbet var, at 

konferencen ville resultere i en ambitiøs global aftale om nedbringelse af den globale udledning af drivhusgasser. Det viste 

sig dog, at afstandene mellem landene var for stor til at opnå enighed om en juridisk bindende aftale. I stedet lykkedes det 

for en repræsentativ gruppe af lande, inklusive alle verdens store økonomier, at nå til enighed om Københavneraftalen, 

Copenhagen Accord. Gruppen bag Copenhagen Accord inkluderer lande, der står for over 80 pct. af drivhusgasudledningerne, 

og aftalen er således et vigtigt skridt på vejen til en global og bindende klimaaftale. Samtidig besluttede parterne til FN’s 

klimakonvention at fortsætte forhandlingerne i 2010 i håbet om at opnå en bindende, global aftale på COP16 i december 

2010 i Mexico.

GLOBE International (Global Legislators Organisation for a Balanced Environment) er en organisation bestående af 

parlamentarikere fra hele verdenen. GLOBE International blev dannet i 1989 og har til formål at sikre et ambitiøst politisk 

lederskab inden for miljø og bæredygtig udvikling. På internationalt niveau har GLOBE medlemmer fra de 16 største økono-

mier – G8-landene, EU, Brasilien, Kina, Indien, Indonesien, Mexico, Sydafrika og Sydkorea. 

Konferencen på Christiansborg den 24.-25. oktober 2009 var kulminationen på en række regionale dialogmøder og temadrøf-

telser om behovet for en global klimaaftale. På konferencen talte ud over statsministeren den daværende klima- og energi-

minister, Connie Hedegaard, præsident for GLOBE Europe og daværende formand for Miljø- og Planlægningsudvalget, Steen 

Gade, samt internationale nøgletalere såsom formanden for Repræsentanternes Hus, Nancy Pelosi, og det amerikanske 

kongresmedlem Ed Markey.

Interparlamentarisk Union (IPU) er en organisation, hvor over 150 nationale parlamenter verden over er repræsenteret. 

IPU’s hovedformål er at virke for de parlamentariske institutioners udvikling og demokrati, at fremme interparlamentarisk 

dialog på verdensplan og at fremme fred og mellemfolkeligt samarbejde. IPU blev grundlagt i 1889 og har hovedkvarter i 

Genève. Samtlige folketingsmedlemmer er medlemmer af IPU. 

Der blev ikke vedtaget en sluterklæring ved IPU-konferencen den 16. december 2009, men de tre åbningsindlæg og præsi-

dent for GLOBE Europe og daværende formand for Miljø- og Planlægningsudvalget Steen Gades afsluttende bemærkninger 

kan sammen med en udtalelse fra IPU’s præsident læses på www.ipu.org. 

FAK TA
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Statsrevisorerne og Rigsrevisionen spiller en vigtig rolle i 

Folketingets kontrol med regeringen. De seks statsrevisorer 

gennemgår statsregnskabet og tjekker, at det ikke indeholder 

fejl og mangler, lige som de ser på, om der er bevilling bag alle 

de udgifter, staten har haft. De kontrollerer også, om staten 

bruger pengene så effektivt som muligt. 

Statsrevisorerne er valgt af Folketinget og repræsenterer både 

regerings- og oppositionspartierne. I løbet af et år afgiver 

Statsrevisorerne 15-20 beretninger til Folketinget om konkrete 

sager. 

RIGSREVISOR 
UNDERSØGER
Rigsrevisionen hjælper Statsrevisorerne i gennemgangen af 

statsregnskabet. I spidsen for Rigsrevisionen er rigsrevisor, der 

er uafhængig i sin funktion. Han kan altså ikke tage imod ordrer 

fra hverken regeringen eller Folketinget. Det betyder, at han selv 

bestemmer, hvilke områder han vil undersøge nærmere. 

Statsrevisorerne er de eneste, der kan bede rigsrevisor om at 

undersøge en bestemt sag. En beretning består af Rigsrevisio-

nens undersøgelse og Statsrevisorernes bemærkninger til den.

TEMA 
STATSREVISORERNE
NORMALT LE VER STATSREV ISORERNE EN REL ATI V T STILLE EKSISTENS UDEN FOR MEDIERNES 

SØGELYS. MEN I  DEN SENESTE TID HAR EN R ÆKKE SAGER OG ET HISTORISK BRUD PÅ KONSENSUS 

IMELLEM DE SEKS STATSREV ISORER BET YDET,  AT INSTITUTIONEN HAR VÆRET I  VÆLTEN. FÅ HER 

ET INDBLIK I ,  HVEM STATSREV ISORERNE ER,  HVORDAN DE ARBE JDER,  OG HVORFOR DE PÅ ET 

”FREDSMØDE” VALGTE AT GI VE HÅNDSL AG PÅ AT UDTALE SIG I  ENIGHED.

TURBULENT PERIODE
Selv om statsrevisorerne repræsenterer partier fra begge sider 

i Folketingssalen, er der tradition for, at de udtaler de sig i 

enighed, og det princip er kun blevet brudt i ganske få tilfælde 

i institutionens 160-årige historie. Men sommeren 2009 blev 

turbulent for Statsrevisorerne. På et møde i juni 2009 afgav de 

en beretning til Folketinget, som ikke alle statsrevisorer stod 

bag. Den historiske uenighed dækkede over Statsrevisorernes 

beretning nr. 15/2008 om pris, kvalitet og adgang til behand-

ling på private sygehuse. 

ENIGHED GIVER 
GENNEMSLAGSKRAF T
Sagens alvor skyldes, at princippet om at fremstå som et enigt 

kollegium giver Statsrevisorerne gennemslagskraft. Hvis 

statsrevisorerne på Folketingets vegne fremstår som enige, når 

de udtrykker kritik af den måde, som staten bruger skatteyder-

nes penge på, gør det Statsrevisorerne til et organ, som regering-

en i høj grad lytter til og retter sig efter.

På et ”fredsmøde” i august 2009 besluttede Statsrevisorerne 

derfor at vende tilbage til traditionen om at udtale sig i enighed.
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OM STATSREV ISORERNE 

Folketinget vælger hvert fjerde år et antal statsrevisorer. Det står i grundlovens § 47. Men grundloven bestemmer ikke, hvor 

mange statsrevisorer, Folketinget skal vælge. For tiden vælger Folketinget seks statsrevisorer. Bestemmelsen om Statsrevi-

sorerne var allerede med i den første grundlov fra 1849, og de første statsrevisorer blev udpeget i 1851. I februar 2011 er det 

således 160 år siden.

Det er kutyme, at posterne som formand og næstformand gives til de statsrevisorer, der har henholdsvis længst og næst-

længst anciennitet. 

Statsrevisorerne for perioden den 1. oktober 2010 til den 1. oktober 2014 er:

•	 Peder	Larsen	(SF),	formand

•	 Henrik	Thorup	(DF),	næstformand

•	 Helge	Adam	Møller	(KF)

FAK TA
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•	 Mogens	Lykketoft	(S)

•	 Carsten	Hansen	(S)

•	 Peter	Christensen	(V)

STATSREV ISORERNES K AR AK TERSK AL A

Statsrevisorerne afgiver bemærkninger til de fleste af de 15-20 beretninger, de årligt modtager fra Rigsrevisionen. Bemærk-

ningerne kan f.eks. være kritik af ministre, ministerier og styrelser. 

Siden oktober 2007 har Statsrevisorerne benyttet sig af nedenstående ”karakterskala” ved udformning af bemærkningerne 

til beretningerne. Skalaen angiver kritikniveauet i bemærkningen og starter i den milde ende og bliver mere og mere alvorlig. 

Skalaen er ikke og skal ikke være fast og udtømmende, da den principielt kan varieres i det uendelige. Statsrevisorerne 

udformer til enhver tid deres bemærkninger, så de tager højde for sagens karakter, og hvad statsrevisorerne kan blive enige 

om. 

Statsrevisorerne:

•	 finder	det	meget/særdeles	positivt	

•	 finder	det	positivt	

•	 finder	det	tilfredsstillende/er	tilfredse	med	

•	 påpeger/understreger/henstiller/forventer	

•	 beklager/finder	det	bekymrende/	finder	det	foruroligende	

•	 finder	det	utilfredsstillende/er	utilfredse	med/-	og	indskærper		

•	 kritiserer/finder	kritisabelt/kritiserer	skarpt/-	og	indskærper	

•	 påtaler/påtaler	skarpt	

•	 påtaler	skarpt	og	henleder	særlig	Folketingets	opmærksomhed	på.

KRITIK AF DET DIGITALE TINGLYSNINGSPROJEK T 

I folketingsåret 2009-10 behandlede Statsrevisorerne 17 beretninger fra Rigsrevisionen.

En af de 17 sager havde der længe været debat om, både politisk og i pressen. Den handlede om det digitale tinglysningspro-

jekt. Den digitale tingbog blev sat i drift den 8. september 2009 efter 1½ års forsinkelse. Forsinkelsen skyldtes hovedsagelig, 

at leverandøren ikke kunne levere til tiden, og at der var behov for yderligere test af systemet. Efter at tingbogen var sat i 

drift, opstod der indkøringsproblemer. Disse problemer medførte bl.a., at sager hobede sig op. De lange sagsbehandlingstider 

havde alvorlige konsekvenser for borgere og virksomheder, når de skulle købe, sælge eller belåne fast ejendom.

På et møde i august 2010 kritiserede Statsrevisorerne skarpt, at forberedelsen af tinglysningsprojektet havde været 

utilstrækkelig, og at projektstyringen og økonomistyringen ikke havde været tilfredsstillende. Statsrevisorerne mente også, 

at tinglysningsprojektet bar præg af, at Justitsministeriet og Domstolsstyrelsen havde undervurderet projektets risici og 

kompleksitet	(beretning	nr.	14/2009	om	det	digitale	tinglysningsprojekt).



ARBE JDET I  SAL OG UDVALG

EU-SAGER I 
FOLKETINGETS UDVALG 
Præsidiet tiltrådte en indstilling fra Folketingets Europaudvalg 

om at styrke behandlingen af EU-sager i Folketingets fagud-

valg. En ny ordning skal skabe større automatik i behandlingen 

af EU-sager. Det betyder, at Europaudvalget i højere grad 

forpligtes til at inddrage fagudvalgene, og fagudvalgene 

forpligtes til at afgive udtalelser om sagerne. Ordningen er 

også tiltrådt af de politiske grupper, Udvalget for Forretnings-

ordenen og udvalgsformændene. Formelt set skal ordningen 

gennemføres ved en ændring af Folketingets forretningsorden, 

hvilket forventes at ske i folketingsåret 2010-11, men i praksis 

er den nye ordning allerede sat i værk. 

TILTALEFORMER VED 
SAMRÅD I UDVALGENE
Flere ministre, og herunder statsministeren, rejste spørgsmålet 

om tiltaleformer ved samråd i udvalgene over for Folketingets 

formand. Præsidiet besluttede derfor, at det blev indskærpet 

over for udvalgene, at der med undtagelse af brugen af ”hr.” og 

”fru” fremover gjaldt de samme tiltaleregler i udvalgene som i 

Folketingssalen. Det vil sige, at medlemmer omtales med 

fornavn og efternavn og ministre ved deres ministertitel. 

SKRIF TLIGE SPØRGSMÅL 
PÅ TV-SKÆRMEN
I forbindelse med spørgetiden i Folketingssalen ønskede Præsi-

diet, at de skriftlige spørgsmål skulle kunne læses på tv-skærmen 

hos	seere	af	FOLKETINGET,	samtidig	med	at	spørgsmålet	blev	

behandlet. Det har været muligt siden den 2. december 2009.

Ø VRIGE BESLUTNINGER OG AK TI V ITETER

NYT SERVICECENTER
Administrationen	har	arbejdet	videre	med	at	implementere	en	

ny organisation, som trådte i kraft den 1. juni 2009. I efteråret 

2009 blev tankerne om et nyt servicecenter præsenteret for 

medarbejdere, ledelse og Præsidium, og det blev besluttet at 

fortsætte arbejdet. Planerne er siden blevet yderligere 

konkretiseret med etableringen af tre team, der bemander 

centerets	funktioner:	’It-	og	telefoni,	’Generel	service’	og	

’Arrangementer’.	Dette	trådte	i	kraft	den	1.	april	2010.

SELVLEDELSE 
Præsidiet	har	givet	sin	opbakning	til,	at	Folketingets	Admini-

stration arbejder målrettet med selvledelse. Formålet med 

selvledelse i Folketinget er at skabe en endnu bedre arbejds-

plads og dermed bedre serviceydelser og mere tilfredse 

folketingsmedlemmer. Selvledelse i Folketinget er en måde at 

tænke og handle på, hvor vi viser tillid og tager ansvar – ved i 

NYT FRA FOLKETINGET
PR ÆSIDIETS BESLUTNINGER I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10.  PR ÆSIDIET ER FOLKETINGETS Ø VERSTE 

LEDELSE,  OG DET HAR TIL OPGAVE AT SØRGE FOR,  AT DER ER GODE R AMMER FOR FOLKETINGETS 

ARBE JDE.  L ÆS HER OM PR ÆSIDIETS VÆSENTLIGSTE BESLUTNINGER I  ÅRET,  DER GIK .
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så høj grad som muligt at lade udførelse af arbejde og ansvar 

følges ad. I foråret 2010 var direktionen og chefgruppen på 

seminarer om selvledelse, og næste skridt i processen er, at 

alle ca. 400 medarbejdere skal på seminar.

OVER 300 FLYTNINGER 
Folketinget overtog i foråret 2010 tre pavilloner i Det kongelige 

Biblioteks have, hvor to enheder fra administrationen rykkede 

ind. De kontorområder, der blev frigivet i den forbindelse, er efter 

en omfattende omrokering af medlemmer og ansatte tildelt 

medlemmer af Folketinget. Omrokeringen skete efter godken-

delse fra Præsidiet og folketingsgrupperne. I alt er der foretaget 

over 300 flytninger med tilhørende istandsættelse af kontorerne. 

ELSPAREPROJEKT OG 
E-DUESLAG
I 2010 faldt Folketingets elforbruget med 18,5 pct. i forhold til 

2007. I det forgangne folketingsår blev ca. 75 stærkt energi-

forbrugende elradiatorer udskiftet med mere energiøkonomisk, 

vandbåren centralvarme. Desuden blev renoveringsprojekter på 

elevatorer, køleanlæg, ventilation, lysstyring m.v. færdiggjort. 

Det forventes, at elforbruget falder yderligere i 2011. Initiati-

FOLKETINGETS PR ÆSIDIUM

Folketinget vælger et præsidium ved hver folketingssamlings begyndelse, som er den første tirsdag i oktober, og efter nyvalg. 

Præsidiet	består	af	en	formand,	”Folketingets	formand”,	og	indtil	fire	næstformænd.	Formanden	udøver	sine	beføjelser	i	

samarbejde med næstformændene, og de leder på skift møderne i Folketingssalen. Folketingets formand har desuden det 

overordnede	ansvar	for	Folketingets	Administration.	Præsidiet	har	også	en	del	repræsentative	opgaver,	f.eks.	når	Folketinget	

får	officielt	besøg	fra	andre	parlamenter.

FOLKETINGETS FORRETNINGSORDEN

I	Folketingets	forretningsorden	findes	reglerne	for,	hvordan	arbejdet	i	Folketinget	skal	foregå.	Nogle	af	reglerne	har	deres	

udspring i grundloven. Det er de overordnede bestemmelser, f.eks. at et lovforslag skal behandles tre gange i Folketinget. 

Derudover er der en række andre og mere detaljerede bestemmelser om den måde, arbejdet skal foregå på, og om oprethol-

delse af orden.

verne udspringer af et omfattende elspareprojekt, som 

Præsidiet godkendte i 2008.

Folketinget har desuden arbejdet på en elektronisk distributi-

onsordning af dokumenter i 2009-10. Ordningen betyder, at 

det fra folketingsåret 2010-11 er slut med metervis af 

papirbilag i medlemmernes dueslag. Medlemmerne kan 

herefter selv bestemme, hvilke dokumenter de ønsker at 

modtage på papir, og hvilke de hellere vil modtage pr. mail. 

Med den nye løsning forventer Folketinget at kunne minimere 

papirforbruget væsentligt og samtidig tilbyde medlemmerne 

en langt bedre og mere fleksibel service.   

DR 2 TEMA OM BORGEN
Folketingets	formand	gav	DR	2	Tema	tilladelse	til	en	række	

tv-optagelser	med	ansatte	i	Folketingets	Administration.	Der	er	

tale om optagelser til et program på 35-40 minutter på DR 2, som 

blev sendt i oktober 2010. Programmet er en dokumentar a la 

TV	2's	"CPH-Lufthavnen"	og	"Airport",	som	tematisk	skal	supplere	

DR's	nye	dramaserie	"Borgen".	Programmet	har	også	deltagelse	af	

MF'erne	Sophie	Hæstorp	Andersen	og	Sophie	Løhde.
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BORGENS NYE 
SERVICECENTER
I  OK TOBER 2010 SLOG FOLKETINGET DØREN OP TIL ET SPLINTERNY T SERV ICECENTER I  VANDRE-

HALLEN BLOT TI  METER FR A FOLKETINGSSALEN. HER ER SAMLET EN R ÆKKE PR AK TISK ORIENTE-

REDE SERV ICEFUNK TIONER, SOM FØR VAR SPREDT UD OVER HELE CHRISTI ANSBORG. MED DET NYE 

CENTER BEHØ VER POLITIKERE OG ANSATTE K UN AT HENVENDE SIG ÉT STED FOR AT FÅ PERSONLIG 

HJÆLP OG INSTRUK TION. 

IT-  OG TELEFONI

It- og telefoniteamet hjælper medlemmer og 

ansatte med den kommunikationsteknologi, de 

får stillet til rådighed af Folketinget. Det kan f.eks. 

være, at der er brug for et tip om iPhonens 

funktioner, eller at der skal installeres nye 

programmer	på	den	bærbare	computer.	Nogle	

opgaver kan udføres, mens kunderne venter med 

en kop kaffe og en avisoverskrift. It-medarbejder-

ne kommer også ud og hjælper på kontorerne 

med diverse teknologiske udfordringer.

GENEREL SERV ICE

Generel	serviceteamet	bistår	med	en	

række praktiske anliggender såsom 

udlevering af adgangskort, nøgler og 

visitkort.	Teamet	tager	også	imod	tøj,	

der skal sendes til rensning, udleverer 

flybilletter og rejsevaluta og nøgler til 

Folketingets femten cykler, der er 

blevet et efterspurgt transportmiddel 

til møder ude i byen.
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ARK ITEK TENS OVERVE JELSER

Den dybrøde farve på væggen er valgt for at bidrage til 

den dynamiske og aktive stemning i lokalet. Farven 

hedder	cromrød	og	er	specialblandet.	Generelt	er	

farvesætningen	på	Christiansborg	i	dybe	farver,	der	

harmonerer med bygningens tyngde. 

SIGNAL OM IMØDEKOMMENHED

Rummets mange glaspartier signalerer åbenhed og 

imødekommenhed og er med til at gøre servicefunk-

tionerne synlige. 

HISTORIEN ER MED

Egetræsrammen omkring reolerne er inspireret af 

møblementet i Bureauet, som lå i lokalet tilbage i 1918. 

Derudover er egetræ den gennemgående træsort på 

Christiansborg.

FLEKSIBEL INDRETNING

De fleste møbler er specialdesignede til lokalet af 

husets egne arkitekter. Møblerne, der kan flyttes 

rundt, er med til at understøtte stemningen af 

fleksibilitet og skal indbyde til både korte og lidt 

længerevarende ekspeditioner.
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TINGSTEDET 

I	tilknytning	til	Servicecenteret	ligger	Tingste-

det i et separat lokale. Her gennemføres korte 

undervisnings- og instruktionsforløb, f.eks. i 

forbindelse med udlevering af nyt udstyr til 

politikere og ansatte. 

POSTBUTIKKEN 

Christiansborgs	postbutik	er	en	af	de	mindste	postbutik-

ker	i	Danmark.	Den	betjenes	af	Generel	serviceteamet,	og	

her kan man købe frimærker, sende breve og pakker, 

betale regninger og indløse checks.

ARR ANGEMENTER

Oven over postbutikken holder arrangementsteamet til 

på	en	hems.	Teamet	yder	bistand	i	forbindelse	med	

interne og eksterne arrangementer. Det kan være alt fra 

bookning	af	lokaler,	klargøring	af	AV-udstyr	og	aftale	om	

opstilling af borde og stole. 
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HISTORIK

Siden	det	tredje	Christiansborg	stod	

færdigt	i	1918,	har	lokalet	i	Vandrehallen	

på forskellig vis været centrum for 

betjening af husets medlemmer og 

ansatte. 

•	 I	1918	var	lokalet	beboet	af	Bureau-

et, hvor man især kunne henvende sig 

med forskellige parlamentariske 

ærinder.

•	 I	1960	var	det	fortsat	Bureauet,	der	

holdt til i lokalet, og på godt 40 år var 

meget lidt forandret – ud over 

længden på jakkerne.

•	 Frem	til	2010	holdt	Brugercenteret	til	

i lokalet, og den parlamentariske 

bistand var afløst af en mere praktisk 

orienteret service. 

•	 I	sommeren	2010	blev	der	hamret	og	

banket på højtryk, så Servicecentret 

kunne stå klar til Folketingets åbning 

den 5. oktober.
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OG DER 
KAN STEMMES …
NY T AFSTEMNINGSSYSTEM OG NYE TEKNOLOGISKE REDSK ABER.  I  LØBET AF SOMMEREN HAR 

FOLKETINGSSALEN VÆRET OMDANNET TIL EN BYGGEPL ADS, HVOR HÅNDVÆRKERE HAR BANKET, 

BORET OG HAMRET PÅ HØJTRYK. DE 179 AFSTEMNINGSPANELER MED DE VELKENDTE GR ØNNE OG 

R ØDE ’FOR- ’  OG ’ IMOD’- KNAPPER ER BLEVET AFMONTERET SAMMEN MED DE STORE OVERSIGTSTAV-

LER BAG FORMANDENS PL ADS. DET HELE ER BLEVET K ØRT PÅ ELEK TRONIKK IRKEGÅRDEN FOR AT 

GI VE PL ADS TIL ET MERE TIDSSVARENDE AFSTEMNINGSANL ÆG. 

”Det var nødvendigt at udskifte det 17 år gamle system. Det 

var baseret på en forældet teknologi, og vi havde efterhånden 

svært ved at skaffe reservedele til det”, forklarer projektleder 

Ole	Ødegaard	Christiansen.	Nu	pryder	to	kæmpe	plasmaskær-

me Folketingssalens bagvæg. Og på bordet foran hver med-

lemsplads er der installeret en 8,3 tommer trykfølsom skærm, 

som politikerne skal bruge, når de skal afgive deres stemme. 

MERE END ET 
AFSTEMNINGSANLÆG
Med det nye udstyr har Folketinget fået et af de mest moderne 

afstemningsanlæg	i	verden,	på	linje	med	hvad	man	finder	i	

f.eks.	Norges	og	Finlands	parlamenter.	Og	nyanskaffelsen	er	

mere end blot et afstemningsanlæg. Det er i realiteten et 

samlet mødestyringssystem. 

”Fra formandens panel starter og afslutter man afstemninger 

og tildeler taletid, mens medlemmerne på deres skærme bl.a. 

kan se dagsordenen for et igangværende møde, hvilke 

ordførere der er på talerlisten, og hvilke afstemningstemaer 

der forventes. Derudover behøver medlemmerne ikke længere 

række	hånden	i	vejret	for	at	komme	på	talerlisten.	Nu	kan	de	

bare trykke på en ’bed om ordet’-knap på skærmen”, forklarer 

Ole	Ødegaard	Christiansen.	

RESULTATER HURTIGT 
UD TIL BORGERNE
Det nye afstemningssystem giver også danskerne mulighed for 

hurtigt	at	følge	med	i	de	folkevalgtes	beslutninger.	Anlægget	

er nemlig koblet direkte op på Folketingets hjemmeside, så 

afstemningsresultater i løbet af få minutter kan overføres til 

hjemmesiden.

Endelig	betyder	det	nye	anlæg,	at	en	del	af	Tingets	arbejde	

bliver	nemmere	og	hurtigere.	”Vi	tænder	f.eks.	mikrofonerne	

gennem det nye system, og derfor ved systemet hele tiden, 

hvem der taler. Disse oplysninger kan så sendes videre til andre 

it-systemer	i	Folketinget”,	forklarer	Ole	Ødegaard	Christiansen.	

Han understreger dog, at det vigtigste er, at det nye system 

sikrer, at Folketinget også i fremtiden vil kunne gennemføre 

hurtige	og	sikre	afstemninger.	Anskaffelsen	og	installeringen	

af det nye anlæg har samlet kostet 17 mio. kr.



50 Å RE T DER GIK I  FO LK E T IN GE T

IPHONE SOM ARBE JDSREDSK AB 

I	folketingsåret	2009-10	fik	alle	medlemmer	af	Folketinget	tilbudt	en	iPhone	som	et	nyt	værktøj	i	det	daglige	arbejde.	Med	

mobilen ved hånden kan medlemmerne via en specialudviklet applikation f.eks. se, hvor langt et møde i Folketingssalen er 

kommet	i	forhold	til	dagsordenen,	hvis	de	befinder	sig	uden	for	Christiansborg.

FOLKETINGET INTRODUCERER E- DUESL AG

Med overgangen til folketingsåret 2010-11 er det slut med metervis af papir i folketingsmedlemmernes dueslag. Her bliver 

der nemlig indført en nyudviklet, elektronisk distributionsordning, der har været under udvikling i året, der gik. Ordningen går 

ud på, at medlemmerne selv kan bestemme, hvilke dokumenter de ønsker at modtage på papir. De kan også helt fravælge 

papirdokumenter og arbejde fuldt elektronisk på deres bærbare computer og mobiltelefon ved hjælp af et nyt e-dueslag. 

Med	den	nye	løsning	forventer	Folketinget	at	kunne	reducere	printbehovet	med	55	pct.	i	løbet	af	de	næste	fire	år	og	samtidig	

tilbyde medlemmerne en langt mere fleksibel service.

FAK TA
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DIREKTE, UREDIGERET 
OG I FULD LÆNGDE
NY T V- K ANAL I  FOLKETINGET.  DIREK TE,  UREDIGERET OG I  FULD L ÆNGDE – DET ER FILOSOFIEN BAG 

FOLKETINGETS EGEN T V- K ANAL,  FOLKETINGET.  DEBATTER I  FOLKETINGSSALEN OG ÅBNE SAMR ÅD 

TR ANSMITTERES DIREK TE,  OG SEERNE K AN FØLGE K ANALEN BÅDE PÅ T V OG PÅ INTERNETTET.

Lige	siden	den	1.	november	2009	har	alle	i	landet	kunnet	følge	

med i Folketingets arbejde direkte – enten på tv eller på nettet. 

Transmissionerne	er	altid	uredigerede	og	i	fuld	længde,	så	

borgerne får det hele med. Dertil kommer en række program-

mer, som giver et indblik i, hvordan folkestyret rent faktisk 

fungerer.

”Tv-optagelserne	udvider	mulighederne	for	at	følge	med	i	

Folketingets	arbejde.	Nu	kan	man	når	som	helst	få	adgang	til	

optagelser af møderne i Folketinget, hvad enten det er som 

FOLKETINGET	sender	hver	dag	året	rundt.	I	mødefri	perioder	genudsendes	tidligere	debatter.

Folketingets tv-kanal er gratis og har siden den 1. januar 2010 været en must carry-kanal. Det betyder, at alle udbydere til 

antenneforeninger skal have kanalen med i deres grundpakke. 

FOLKETINGET	er	en	digital	kanal.	Derfor	skal	man	som	seer	enten	have	et	nyere	tv	eller	en	dekoder	tilsluttet.

Alle	optagelser	kan	ses	på	Folketingets	hjemmeside	www.ft.dk/webtv.	Fra	folketingsåret	2010-11	er	det	også	blevet	muligt	

at se årets optagelser ”on demand”. 

borger eller professionel bruger. Med tv-kanalen og tv-sitet er 

Folketinget som parlament førende i forhold til åbenhed og 

tilgængelighed til det parlamentariske arbejde”, siger Folke-

tingets	formand,	Thor	Pedersen.

FAK TA

I den elektroniske udgave af ”Året der gik i Folketinget 

– beretning om folketingsåret 2009-10” vises et film-

klip om FOLKETINGET.
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HOLDBARHED, BRUG-
BARHED, SKØNHED
RIDEBANEFLØJEN PÅ CHRISTI ANSBORG RENOVERET.  T I  MODERNE FORTOLKNINGER AF FORTIDENS 

LYSEKRONER LYSER OP PÅ EN AF GANGENE I  DEN NY ISTANDSATTE RIDEBANEFLØJ.  VÆGGENES 

FARVER LEDER TANKERNE HEN PÅ KNITRENDE ROKOKOK JOLER,  MENS MALERIERNE OVERR ASKER 

BÅDE I  FORMER OG FIGURER. RENOVERINGEN, DER ER SKET I  T YDELIG PAGT MED BYGNINGENS 

OPRINDELIGE ROKOKOARK ITEK TUR, SK AL SK ABE GODE R AMMER FOR DEM, DER ARBE JDER I 

R IDEBANEFLØJEN.

Kunsten	på	Christiansborg	er	med	til	at	sætte	rammen	om	

både	politikernes	og	de	ansattes	arbejdsdag.	Nye	udsmyknin-

ger planlægges derfor altid med tanke på samspillet mellem 

Christiansborgs	gamle	bygninger	og	den	moderne	arbejds-

plads, Folketinget er i dag. 

Når	der	opstår	behov	for	at	bygge	nyt,	bygge	om	eller	renovere	

på	Christiansborg,	sætter	Folketingets	arkitekter,	Henrik	

Levison	og	Dorthe	Andersen,	sig	til	tegnebrættet.	Med	afsæt	i	

husets behov, ønsker og ideer skitserer de planerne for 

bygge- og renoveringsprojekter i Folketinget. Folketingets 

Præsidium godkender projekterne, og med udgangspunkt i 

arkitekternes ideer foreslår Folketingets rådgivende kunstud-

valg kunstnere, der kan stå for udsmykningerne. I forbindelse 

med	renoveringen	af	Christiansborgs	ridebanefløj	faldt	valget	

på	den	dansk-norske	kunstner	Niels	Erik	Gjerdevik.	Renoverin-

gen og udsmykningen af ridebanefløjen var færdig i oktober 

2010.



ARK ITEK TER OG K UNSTNER I  TÆT 

SAMARBE JDE 

Folketingets	arkitekter,	Henrik	Levison	og	

Dorthe	Andersen,	arbejdede	tæt	sammen	

med	kunstneren	Niels	Erik	Gjerdevik	for	at	

skabe	et	udtryk,	der	fik	renovering	og	

udsmykning til at gå op i en højere enhed. 

Mens arkitekterne lagde planen for 

projektet, stod for farvevalg til vægge og 

belysning	m.v.,	har	Niels	Erik	Gjerdevik	skabt	

62 tegninger og malerier i runde rammer til 

gangene	i	ridebanefløjen.	Ved	en	lille	

fernisering i anledning af udsmykningens 

færdiggørelse, opsummerede Dorthe 

Andersen	de	principper,	der	ligger	bag	

kunstnerens og arkitekternes arbejde: 

Holdbarhed, brugbarhed og skønhed. 

HISTORIEN TR ÆDER FREM 

Farvekonservatorer	har	skrabet	i	de	gamle	lag	maling	på	både	døre	og	vægge	for	at	finde	frem	til	de	tre	ganges	rosa,	

lavendel og grønne nuancer. Overensstemmelsen mellem den historiske arkitektur og nyrenoveringen træder således 

tydeligt frem i Runde Stalds lysegrønne vægfarve, som leder tankerne hen på en knitrende grøn silkekjole fra rokokotiden. 
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I Høje Stald hænger ti nye, enorme lamper, 

som ligner moderne fortolkninger af 

fortidens overdådige rokokolysekroner. I 

denne version kommer lyset dog fra 252 

små,	miljøvenlige	LED-pærer	i	hver	lampe.	

Det betyder, at hver lampe kun bruger strøm 

svarende til en almindelig 60-W glødepære.

AFSPE JLER DYNAMIK OG 

FORSKELLIGHED 

Kunstneren	Niels	Erik	Gjerdevik	fortæller	ved	

ferniseringen, at ridebanefløjens lange 

gange har givet ham et indtryk af bevæ-

gelse og rytme. Ikke kun på grund af de 

sjove rokokoindslag med døre i forskellig 

højde, hvor nogle åbner indad og andre 

udad, men også fordi det er et sted, hvor der 

sker en masse hver eneste dag. Hvor 

politikere af forskellig observans arbejder på 

deres kontorer side om side med hinanden 

og de ansatte i partierne og i administratio-

nen. Det er et sted, hvor folk falder i snak på 

gangene. 
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ET FRIRUM FOR FLØJENS BEBOERE 

Med	tanke	for	fløjens	beboere	har	det	været	Niels	Erik	Gjerdeviks	mål,	at	hans	kunst-

værker først og fremmest skulle skabe et frirum for dem, som arbejder der til daglig. 

Derudover har han forsøgt at lade kunsten understrege gangens skævheder. Selv 

tænker han på de små, runde malerier som bobler i vandet, på vej opad i forskellige 

formationer.
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Renoverings- og udsmykningsarbejdet i ridebanefløjen begyndte i juni 2010, og arbejdet var færdigt, da det nye folketingsår 

startede. Udsmykningen er den hidtil mest omfattende nyudsmykning af et lokaleområde i Folketinget. I næsten 30 år har 

der ikke været istandsat eller gjort noget ved indretningen i fløjen, så vægge og gulve var i dårlig stand, ligesom belysning og 

udsmykning ikke var tidssvarende længere.

Folketingets rådgivende kunstudvalg, der har Folketingets direktør som formand, består af direktøren for Statens Museum for 

Kunst,	en	kunsthistoriker,	chefen	for	Folketingets	Bibliotek,	Folketingets	arkitekter	og	den	ansvarlige	for	kunstsamlingen.	Når	

et	område	af	Christiansborg	skal	udsmykkes,	er	det	kunstudvalget,	der	foreslår	en	kunstner,	der	kan	løfte	opgaven.	

FAK TA
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PRISOPGAVE I  FOLKETINGETS EU - OPLYSNING.  DE KOM PÅ VERSEFØDDER, SOM DUKKETE ATER, SPIL 

OG QUIZZER OG SOM PJECER,  DE 53 FORSKELLIGE BUD FR A GYMNASIE- OG HF- ELEVER,  DER HAVDE 

VALGT AT DELTAGE I  EN PRISOPGAVE UDSKREVET AF FOLKETINGETS EU - OPLYSNING. OPGAVEN GIK 

UD PÅ AT FORTÆLLE,  HVORDAN EU FUNGERER, ELLER HVORDAN ET LILLE HJØRNE AF EU SER UD.

KAN DU FORKLARE EU? 

Folketingets EU-Oplysning udskrev i sommeren 2009 en konkurrence om at lave det bedste informations- og undervisnings-

materiale om EU til brug i samfundsfag i gymnasiet og på hf. Materialets medie, form og indhold var valgfrit. 

Fire	vinderbidrag	blev	udvalgt	blandt	53	indsendte	bud.	Knap	300	elever	fra	14	forskellige	uddannelsesinstitutioner	havde	

arbejdet med prisopgaven.

Den 23. marts 2010 var de heldige vindere af konkurrencen på besøg i Folketinget, hvor Europaudvalgets næstformand, Eva 

Kjer	Hansen,	stod	for	den	officielle	kåring	af	de	fire	vinderbidrag.	Hele	arrangementet	blev	afsluttet	med,	at	vinderne	tog	på	

en 3 dages studietur til Bruxelles. 

I	den	elektroniske	udgave	af	”Året	der	gik	i	Folketinget	–	beretning	om	folketingsåret	2009-10”	vises	et	filmklip	fra	dagen,	hvor	vinderne	kåres	i	Folketinget.

FAK TA
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PRÆSIDIETS ARRANGE-
MENTER OG BESØG I 
FOLKETINGSÅRET 2009-10
FOLKETINGETS PR ÆSIDIUM REPR ÆSENTERER FOLKETINGET VED OFFICIELLE BESØG OG ER VÆRT 

VED EN R ÆKKE BEGI VENHEDER. DET ER F.EKS.  PR ÆSIDIET,  DER TAGER IMOD, NÅR REPR ÆSENTAN -

TER FOR ANDRE L ANDE GÆSTER FOLKETINGET.  SE HER ET UDPLUK AF DE VÆSENTLIGSTE ARR AN -

GEMENTER I  FOLKETINGSÅRET 2009 -10.

Hvert år i januar modtager Præsidiet det diplomatiske korps til nytårs-

kur, således også den 13. januar 2010. Dagen før var Præsidiet traditio-

nen tro også vært ved et middagsarrangement for regeringen og Folke-

tinget.

Folketingets formand modtog i december 2009 præsidenten for Den In-

terparlamentariske	Union	(IPU),	Theo-Ben	Gurirab,	som	også	er	parla-

mentsformand	i	Namibia.	Præsidenten	var	i	Danmark	for	at	deltage	i	en	

IPU-konference om klimaændringer.

I	november	2009	var	Præsidiet	vært	for	Israels	udenrigsminister,	Avig-

dor	Liberman,	i	forbindelse	med	ministerens	officielle	besøg	i	Danmark.		

Ved	Folketingets	åbning,	den	6.	oktober	2009,	bød	Præsidiets	medlem-

mer den kongelige familie velkommen. 
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En gang om året holder Folketingets Præsidium kontaktudvalgsmøder 

med	det	færøske	Lagting	og	det	grønlandske	Landsting.	Hensigten	med	

møderne er at drøfte aktuelle sager og have en generel erfaringsudveks-

ling om grønlandske, færøske og danske forhold. I 2009 og 2010 blev 

møderne	med	det	færøske	Lagting	afholdt	henholdsvis	på	Færøerne	og	i	

Esbjerg	og	møderne	med	Grønlands	Landsting	i	Skagen	og	i	Grønland.

Folketingets formand var i 2009 til ekstraordinært EU-parlamentsfor-

mandsmøde	i	Stockholm	(på	billedet)	og	til	nordisk-baltisk	parlaments-

formands-møde	(NB8)	i	Oslo.	I	2010	var	formanden	til	EU-parlamentsfor-

mandsmøde i Stockholm og deltog desuden i de Sydslesvigske Årsmøder.

Præsidiet markerede i marts 2010 vedtagelsen af sydslesvigloven, der 

betød, at tilskuddet til det danske mindretal i Sydslesvig på undervis-

ningsministerens område blev lovfæstet. 

I	februar	2010	fik	Folketingets	formand	besøg	af	Tjekkiets	præsident,	

Vaclav	Klaus,	som	gæstede	Danmark	for	at	lancere	en	dansk	udgave	af	

sin	bog	"Blue	Planet	in	Green	Shackles".

Den	islandske	parlamentsformand	(på	billedet),	den	norske	parlaments-

formand og Japans deputy speaker aflagde besøg hos Folketingets for-

mand i året, der gik. 

I februar og maj 2010 var Præsidiet vært for parlamentsformænd og de-

legationer	fra	henholdsvis	Slovenien	og	Kina	(på	billedet).	Præsidiet	del-

tog	desuden	i	en	officiel	middag	hos	H.M.	Dronningen	i	2010	i	forbin-

delse med besøg af Ruslands Præsident.

I det forgangne folketingsår modtog Folketingets formand ambassadø-

rer	fra	Østrig,	Bulgarien,	Kroatien,	Mongoliet	(på	billedet),	Kazakhstan,	

Marokko,	Portugal,	Island,	Grækenland	og	Saudi-Arabien.	

Præsidiet	aflagde	i	folketingsåret	2009-10	officielt	besøg	i	Marokko	(på	

billedet)	og	var	på	arbejdsbesøg	i	den	svenske	Riksdag.	
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MANDATNEDLÆGGELSER 
OG NYE MEDLEMMER 
•	 	 Thomas	Adelskov	(S)	nedlagde	sit	mandat	pr.	1.	januar	

2010.	Afløst	af	Vibeke	Grave	(S).

•	 	 Lene	Hansen	(S)	nedlagde	sit	mandat	pr.	1.	januar	2010.	

Afløst	af	Per	Husted	(S).

•	 	 Knud	Kristensen	(KF)	nedlagde	sit	mandat	pr.	1.	januar	

2010.	Afløst	af	Tage	Leegaard	(KF).	

•	 	 Connie	Hedegaard	(KF)	nedlagde	sit	mandat	pr.	4.	januar	

2010.	Afløst	af	Henrik	Rasmussen	(KF).	

•	 	 Søren	Gade	(V)	nedlagde	sit	mandat	pr.	24.	februar	2010.	

Afløst	af	Mads	Rørvig	(V).	

•	 	 Henrik	Rasmussen	(KF)	nedlagde	sit	mandat	pr.	1.	

september	2010.	Afløst	af	Rasmus	Jarlov	(KF).	

LØSGÆNGERE OG 
GRUPPESKIF T
•	  Per Ørum Jørgensen udtrådte den 19. maj 2010 af Det 

Konservative	Folkeparti	og	fortsatte	uden	for	partigrup-

perne. Siden den 21. juni 2010 har han repræsenteret 

Kristendemokraterne.

•	 	 Christian	H.	Hansen	udtrådte	den	19.	januar	2010	af	

Dansk Folkeparti og fortsatte uden for partigrupperne.

JUBILÆER 
•	 	 Thor	Pedersen	havde	den	1.	januar	2010	25-års-jubilæum	

som medlem af Folketinget. 

•	 	 Holger	K.	Nielsen	havde	den	2.	august	2010	25-års-jubi-

læum som medlem af Folketinget. 

MINISTERROKADER 
Den	24.	november	2009	foretog	statsminister	Lars	Løkke	

Rasmussen en mindre ministerrokade, idet han udnævnte:

•	 	 klima-	og	energiminister	Connie	Hedegaard	til	minister	

for	FN’s	klimakonference	i	København	i	2009

•	 	 Lykke	Friis	til	klima-	og	energiminister.

Den	20.	december	2009	blev	stillingen	som	minister	for	FN’s	

klimakonference	i	København	i	2009	nedlagt.

Den 23. februar 2010 foretog statsministeren en ministerro-

kade, så regeringen kom til at bestå af følgende ministre:

•	 	 Lars	Løkke	Rasmussen	(V),	statsminister	

•	 	 Lene	Espersen	(KF),	udenrigsminister	

•	 	 Claus	Hjort	Frederiksen	(V),	finansminister	

•	 	 Per	Stig	Møller	(KF),	kulturminister	

•	 	 Brian	Mikkelsen	(KF),	økonomi-	og	erhvervsminister	

•	 	 Troels	Lund	Poulsen	(V),	skatteminister	

•	 	 Bertel	Haarder	(V),	indenrigs-	og	sundhedsminister	

•	 	 Hans	Christian	Schmidt	(V),	transportminister

NYT OM NAVNE 
I FOLKETINGSÅRET 
2009-10
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•	 	 Lars	Barfoed	(KF),	justitsminister	

•	 	 Birthe	Rønn	Hornbech	(V),	minister	for	flygtninge,	

indvandrere og integration og kirkeminister 

•	 	 Inger	Støjberg	(V),	beskæftigelsesminister	

•	 	 Karen	Ellemann	(V),	miljøminister	og	minister	for	nordisk	

samarbejde 

•	 	 Lykke	Friis	(V),	klima-	og	energiminister	og	minister	for	

ligestilling 

•	 	 Gitte	Lillelund	Bech	(V),	forsvarsminister	

•	 	 Tina	Nedergaard	(V),	undervisningsminister	

•	 	 Søren	Pind	(V),	minister	for	udviklingsbistand	

•	 	 Henrik	Høegh	(V),	minister	for	fødevarer,	landbrug	og	

fiskeri	

•	 	 Benedikte	Kiær	(KF),	socialminister	

•	 	 Charlotte	Sahl-Madsen	(KF),	minister	for	videnskab,	tekno-

logi og udvikling. 
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KULTURNATTEN
Traditionen	tro	bød	Folketinget	indenfor	under	årets	kulturnat.	

Partierne	tog	imod	de	mange	gæster	med	bl.a.	musik,	quizzer	

og mulighed for at møde både nuværende og tidligere 

partiformænd, ministre og folketingsmedlemmer. 

Under kulturnatten kan interesserede borgere gå rundt på 

egen	hånd	og	opleve	Christiansborg,	herunder	Folketingssalen,	

udvalgsværelserne og den unikke kunstsamling. Folketingets 

Administration	fortæller	om	arbejdet	med	at	bistå	de	179	

folketingsmedlemmer i det daglige, og det er også muligt at 

besøge	Ritzaus,	TV	2’s	og	DR’s	redaktioner	på	Christiansborg.

Folketinget	blev	et	tilløbsstykke	under	Kulturnat	2009.	15.389	

gæster	lagde	vejen	forbi	Christiansborg.	Dermed	indtog	

Folketinget en tredjeplads på listen over de mest besøgte 

steder i kulturnatten. Det var 13. gang, Folketinget var med, og 

da kulturnatten var omme, havde gæsterne sat 30 kg folke-

tingsbolsjer til livs.  

STATSBORGERSKABSDAGEN
”I er ikke længere fra et andet land. I er ikke længere på ophold 

i Danmark. I er ikke længere næsten danskere. I er danskere. 

Danmark er nu også jeres land.” Med disse ord bød formanden 

FOLKETINGET BYDER 
INDENFOR
BEGI VENHEDER OG ARR ANGEMENTER.  HVERT ÅR ER FOLKETINGET VÆRT VED EN R ÆKKE STORE 

BEGI VENHEDER OG ARR ANGEMENTER, HVOR BORGERE BLI VER BUDT INDEN FOR PÅ CHRISTI ANS -

BORG.

for	Folketinget,	Thor	Pedersen,	velkommen	til	de	nye	medbor-

gere,	der	fik	statsborgerskab	i	2009.	

Det personlige møde mellem de nye statsborgere og medlem-

mer af Folketinget er en central del af statsborgerskabsdagen. 

Og	gæsterne	fik	lejlighed	til	at	møde	en	række	folketingsmed-

lemmer, der stillede op til en snak om det danske demokrati og 

det at være ny dansk statsborger, ligesom de kunne opleve 

Christiansborg,	rammen	om	det	danske	folkestyre.	

I 2010 inviterede Folketinget til statsborgerskabsdag for femte 

gang.	Ca.	900	deltog	i	arrangementet,	som	også	bød	på	

underholdning	og	musik	med	Søren	Pilmark	og	Holmens	Kirkes	

Kantori.

FLAGDAGEN
Den nationale flagdag for Danmarks udsendte blev afholdt søn-

dag	den	5.	september	2010.	Flagdagen	er	den	officielle	mærke-

dag for de soldater, politifolk og andre, der er udsendt på en 

mission af Danmark til verdens brændpunkter. Dagen begyndte 

med	en	mindegudstjeneste	i	Holmens	Kirke	for	de	faldne	i	

international	tjeneste.	Herefter	var	der	parade	på	Christians-

borg	Slotsplads,	hvor	bl.a.	Folketingets	formand,	Thor	Pedersen,	

holdt tale. 
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Dagen sluttede med en reception i Folketinget, hvor folketings-

medlemmer,	ministre	og	repræsentanter	for	kongehuset	fik	

lejlighed	til	at	tale	med	Danmarks	udsendte.	Ca.	2.200	gæster	

deltog i receptionen.
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HVORDAN BLI VER JEG BER ØRT AF GENOPRETNINGSPAKKEN? 

Genopretningspakken. Regeringen og Dansk Folkeparti indgik i maj 2010 en 

aftale om genopretning af dansk økonomi. 7 lovforslag nåede at blive behandlet, 

før Folketinget gik på sommerferie, mens dele af aftalen først skulle udmøntes i 

det nye folketingsår. Der var stor interesse for de enkelte lovforslag i genopret-

ningspakken, men især aftalen om, at kunstig befrugtning ikke længere skulle 

være en del af det vederlagsfri offentlige sundhedstilbud, optog mange borgere. 

 

ER MIN HUND EN 
KAMPHUND?
ÅRETS TI  STØRSTE TEMAER I  FOLKETINGETS OPLYSNINGSTJENESTER.  NOGLE LOVFORSL AG OG 

BEGI VENHEDER I  FOLKETINGET OG EU VÆKKEDE SÆRLIG SPØRGELYSTEN HOS DANSKERNE I  ÅRET, 

DER GIK .  HVERT ÅR RINGER TUSINDV IS AF BORGERE,  EMBEDSMÆND OG ERHVERVSDRI VENDE TIL 

FOLKETINGETS OPLYSNING OG FOLKETINGETS EU - OPLYSNING. HER ER DE FEM TEMAER, DER HAR 

VÆRET FLEST HENVENDELSER OM HOS HVER AF DE TO OPLYSNINGSTJENESTER.

BLI VER MIN HUND OMFATTET AF FORBUDDET MOD K AMPHUNDE?

 Kamphunde. Efter en ophedet debat om kamphunde i sensommeren 2009 fremsatte 

justitsministeren	i	marts	2010	et	lovforslag,	der	forbyder	at	eje	og	avle	13	specifikke	

hunderacer	eller	krydsninger,	hvor	racerne	indgår.	Allerede	før	lovforslaget	blev	fremsat,	

var der enorm interesse fra hundeejere om, hvilke hunderacer der ville blive omfattet af 

forbuddet. Efter lovforslaget var fremsat, blev interessen ikke mindre, og mange ønskede 

at	komme	i	kontakt	med	Retsudvalget,	som	behandlede	lovforslaget.	Loven	trådte	i	kraft	

den	1.	juli	2010,	og	Folketingets	Oplysning	fik	ved	folketingsårets	udgang	stadig	mange	

henvendelser fra hundeejere om loven.
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JEG HAR SØGT OM DANSK STATSBORGERSK AB, 

HVORDAN K AN JEG FØLGE LOVFORSL AGET?

 Indfødsret. Det er Folketinget, der tildeler dansk statsborgerskab til borgere fra 

andre lande. Det sker to gange årligt, når Folketinget vedtager lov om indfødsrets 

meddelelse. Der er altid henvendelser i Folketingets Oplysning om forslagene, og 

det er i sagens natur de personer, der optræder i lovforslaget, og deres pårørende, 

som følger særlig godt med. De spørger til den parlamentariske proces og til, 

hvornår	de	får	officiel	besked	om	deres	nye	statsborgerskab.

 

HVAD SK AL DER TIL FOR AT BLI VE MINISTER?

Regeringsdannelse.	Da	statsminister	Lars	Løkke	Rasmussen	annoncerede	sin	

regeringsrokade den 23. februar 2010, udløste det en byge af spørgsmål om, hvilke 

krav der stilles for at blive minister. Særlig, om ministre skal være medlemmer af 

Folketinget for at blive udpeget. Flere borgere spurgte, om Folketinget nu bestod af 

181 medlemmer, eftersom to af ministrene kom udefra og altså ikke var folkevalgte. 

Men Folketinget består af højst 179 medlemmer, og en minister, der ikke er valgt til 

Folketinget, har ikke stemmeret i Folketingssalen. Der er heller ingen formelle krav til 

ministrenes	kvalifikationer,	så	f.eks.	behøver	justitsministeren	ikke	at	være	jurist.

  

HVORDAN ER REGLERNE, NÅR EN POLITIKER BRYDER MED SIT PARTI 

OG BLI VER LØSGÆNGER?

Løsgængere. Også i folketingsåret 2009-10 blev flere folketingsmedlemmer løsgæn-

gere. Hver gang det sker, er der altid stor interesse for begrebet løsgængere. Hvem har 

været løsgænger gennem tiden? Og hvad er reglerne for at bryde med det parti, man er 

valgt	til	Folketinget	for?	Her	er	svaret	klart.	Grundloven	fastslår,	at	medlemmerne	frit	kan	

stemme efter deres egen overbevisning og ikke er bundet af hverken vælgerne eller 

partiet. Hvis man først er valgt til Folketinget, mister man ikke sit mandat før næste 

folketingsvalg. Så et folketingsmedlem kan til enhver tid vælge at forlade sit parti, 

ligesom partigrupperne har mulighed for at ekskludere medlemmer.
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HVAD ER KONSEK VENSERNE AF LISSABONTR AK TATEN?

Lissabontraktaten. EU’s nye traktat trådte i kraft den 1. december 2009 efter en lang 

proces,	hvor	bl.a.	Irland	i	første	omgang	afviste	Lissabontraktaten	ved	en	folkeafstemning.	

Folketinget	godkendte	Lissabontraktaten	den	24.	april	2008.	Forud	lå	næsten	10	års	

forhandlinger om den nye traktat. Formålet med traktaten er først og fremmest at tilpasse 

EU’s grundlæggende spilleregler, så EU kan fungere med 27 medlemslande. I forbindelse 

med at traktaten trådte i kraft udarbejdede EU-Oplysningen en ny udgave af pjecen 

”Lissabontraktaten	–	Baggrund,	fakta	og	forklaring”,	som	har	været	et	yderst	efterspurgt	

bidrag blandt borgerne til at skabe sig et overblik over EU’s nye traktatgrundlag.

 

HVORDAN HAR KRISEN PÅV IRKET EUROSAMARBE JDET?

Euroen.	Næstefter	Lissabontraktaten	har	det	helt	store	tema	været	krisens	

påvirkning af det økonomiske og monetære samarbejde i EU – specielt eurosam-

arbejdet. Den græske gældskrise og den generelle negative udvikling i medlems-

landenes	offentlige	finanser	har	afstedkommet	en	lang	række	spørgsmål	om	

bl.a. mekanismerne bag euroen, særlig den procedure, der træder i kraft, når et 

EU-land overtræder stabilitets- og vækstpagtens budgetkriterium. Fra dansk 

side har vi også gjort os bekendt med proceduren, da Danmark for første gang er 

kommet under proceduren. Debatten i pressen bidrog til borgernes interesse, og 

et under normale omstændigheder EU-teknisk begreb som ”konvergensprogram” 

blev flittigt nævnt ved henvendelser til EU-Oplysningen.

 

HVAD SK AL EU ’S NYE ”PR ÆSIDENT OG UDENRIGSMINISTER” L AVE?

Nye topposter i EU.	En	af	nyskabelserne	i	Lissabontraktaten	er	introduktionen	af	to	nye	

topposter i EU-systemet – en såkaldt fast formand for Det Europæiske Råd og en højtstå-

ende	repræsentant	for	udenrigsanliggender	og	sikkerhedspolitik.	De	to	nye	poster	fik	hurtigt	

populærbetegnelserne ”EU’s præsident” og ”EU’s udenrigsminister”. Efter en hel del spekula-

tioner	blev	posterne	besat	på	et	ekstraordinært	EU-topmøde	i	november	2009.	Valget	faldt	

på	belgiske	Herman	Van	Rompuy	som	EU’s	første	faste	formand	og	britiske	Catherine	Ashton	

som	udenrigsrepræsentanten.	De	nye	frontfigurers	arbejdsopgaver	og	påvirkningen	af	

EU-systemets normale arbejdsgange var et emne, som rigtig mange fandt interessant.
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Folketingets	Oplysning	svarer	bl.a.	på	spørgsmål	om	Folketinget	og	dets	arbejde,	den	parlamentariske	proces	og	Christians-

borgs historie og udsmykning. Folketingets EU-Oplysning giver borgerne svar på deres spørgsmål om emner i relation til 

EU-samarbejdet. Formålet med oplysningstjenesterne er at sikre en neutral, ensartet og effektiv betjening af borgere, 

virksomheder, pressen, organisationer, studerende og alle andre. Folketingets Oplysning besvarer ca. 12.000 henvendelser 

om året, mens EU-Oplysningen modtager ca. 10.000 henvendelser om EU. 

FAK TA

 

HVEM BLI VER DANMARKS NYE KOMMISSÆR 

– OG FOR HV ILKET OMR ÅDE?

Den nye Europa-Kommission.	På	grund	af	forsinkelsen	med	Lissabontraktatens	

ikrafttrædelse	kunne	den	nye	Europa-Kommission	først	blive	udnævnt	den	10.	februar	

2010 under ledelse af José Manuel Barroso – hans anden periode som kommissions-

formand. Interessen blandt borgerne samlede sig naturligt om den danske kommis-

særpost,	hvor	tidligere	klima-	og	energiminister	Connie	Hedegaard	fik	tildelt	det	

nyoprettede ressortområde som EU’s første klimakommissær. Dramatikken i forbin-

delse	med	udnævnelsen	af	den	nye	Kommission	udeblev	dog	ikke,	da	den	bulgarske	

kandidat måtte trække sig efter høringen i Europa-Parlamentet.

 

ASKESK YEN BETØD, AT MIT FLY VAR AFLYST, 

K AN JEG FÅ KOMPENSATION?

 Askeskyen.	Den	islandske	askesky	og	de	mange	flyaflysninger	og	forsinkelser	fik	

sat EU’s regler for kompensation af flypassagerer på dagsordenen. EU-Oplysningen 

modtog derfor i en periode rigtig mange spørgsmål om, hvilke beløbsgrænser og 

kompensationsmuligheder der gælder for flyselskaberne.
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Begrebet selvledelse har været på alle medarbejderes læber i 

det forgangne år. For hvad er selvledelse, og hvad indebærer 

det for den enkelte medarbejder og for organisationen? 

Allerede	i	efteråret	2009	gik	et	målrettet	arbejde	med	

selvledelse i gang. En arbejdsgruppe på syv personer driver 

projektet, men hele organisationen er involveret. Projektgrup-

pen begyndte med at holde dialogmøder med hele organisatio-

nen. Det gav stort udbytte og gode drøftelser om, hvad 

selvledelse	skal	indebære	for	ansatte	i	Folketingets	Admini-

stration. Desuden har Præsidiet og folketingspolitikere været 

inddraget, og opbakningen til arbejdet med selvledelse er 

dermed på plads.

TILLID OG ANSVAR 
FØLGES AD
Direktør	Carsten	U.	Larsen	er	med	i	arbejdsgruppen.	”Som	en	del	

af vores mission, vision og strategi har vi besluttet, at vi vil være 

endnu mere medlemsorienterede, mere helhedstænkende på 

tværs af organisationen og endnu mere selvledende. I Folketin-

get er selvledelse en måde at tænke og handle på, hvor vi viser 

tillid og tager ansvar – ved i så høj grad som muligt at lade 

udførelse	af	arbejde	og	ansvar	følges	ad,”	siger	Carsten	U.	Larsen.

SKAL TURDE TRO PÅ, AT 
MAN GØR DET RIGTIGE
For direktøren handler selvledelse om at turde tro på, at man 

som medarbejder gør det rigtige, og det stiller samtidig krav til 

cheferne. ”Som leder skal man have tillid til, at medarbejderne 

hver dag kommer på arbejde for at gøre deres bedste, og give 

et skulderklap og en forklaring, hvis der er blevet ramt lidt ved 

siden	af	målet,”	siger	Carsten	U.	Larsen.

KRÆVER TÅLMODIGHED 
AT INDFØRE SELVLEDELSE
Det tager lang tid at få selvledelse helt ind under huden i en 

organisation. I april 2010 var direktionen og chefgruppen på 

seminarer om selvledelse, og næste skridt i processen er nu, at 

alle ca. 400 medarbejdere skal på seminar. På hvert hold 

samles tyve medarbejdere sammensat på tværs af enheder, 

fagområder og uddannelsesmæssig baggrund. Formålet er, at 

alle skal have et fælles sprog om selvledelse i Folketingets 

Administration	og	have	indblik	i	deres	personlige	kompetencer	

for at være selvledende i dagligdagen. 

SELVLEDELSE I  FOLKETINGETS ADMINISTR ATION. PÅ ET SEMINAR I  APRIL 2010 GAV CHEFERNE I 

FOLKETINGETS ADMINISTR ATION HINANDEN HÅNDSL AG PÅ AT ARBE JDE FOR AT FÅ SELVLEDELSE 

UD I  ALLE HJØRNER AF ADMINISTR ATIONEN. FORMÅLET MED SELVLEDELSE I  FOLKETINGET ER AT 

SK ABE EN ENDNU BEDRE ARBE JDSPL ADS OG DERMED BEDRE SERV ICE YDELSER OG MERE TILFREDSE 

FOLKETINGSMEDLEMMER. 

EN MÅDE AT TÆNKE OG 
HANDLE PÅ
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PERSONLIG UDVIKLING 
OG HELHEDSTÆNKNING
Det er ikke et kursus i traditionel forstand, men snarere en 

holdningsændring i retning af at have større tillid til hinanden, 

turde tage ansvar, træffe selvstændige beslutninger, videndele 

osv. Det er altså i første omgang mere et personligt udviklings-

arbejde	end	et	fagligt	arbejde.	”Vi	skal	være	tålmodige	og	

bruge den nødvendige tid for at få selvledelse ud i hele 

organisationen,”	slutter	Carsten	U.	Larsen.

Direktør	Carsten	U.	Larsen	mener,	det	er	afgørende,	at	medarbejderne	har	et	fælles	sprog	om	selvledelse.
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Driftschef Michael Hansen forventer, at hans medar-

bejdere vil komme til at opleve ham som mere coa-

chende	end	kontrollerende.	"Medarbejderne	kan	komme	

til mig og spørge mig, hvis der er tvivl. Jeg vil være på si-

delinjen.	Men	jeg	vil	ikke	gå	og	kontrollere."

Personalekonsulent Britt Scherfig mener, at indførel-

sen af selvledelse lægger op til en endnu mere reflekte-

ret måde at være medarbejder og chef på. ”Selvledelse 

indebærer, at man i langt højere grad må være selvre-

flekterende, og der er fokus på, at man har et medan-

svar.	Man	må	spørge	sig	selv:	Hvad	bidrager	jeg	med?	Ta-

ger	jeg	ansvar?	Viser	jeg	tillid?	Hvordan	samarbejder	

jeg?”

Bibliotekar René Alslund oplever det som afgørende, 

at man selv tager initiativ og gør noget ved tingene, for 

at selvledelse fungerer. ”Det går ikke bare at sidde og 

vente på at få noget at vide, man må også selv gøre no-

get for at blive oplyst om, hvad der rører sig.”

Udvalgschef Lis Grønnegaard Rasmussen ser selvle-

delse	som	en	mental	indstilling	hos	den	enkelte.	”Når	vi	

taler selvledelse, så handler det om personlige kompe-

tencer og et livslangt udviklingsforløb. Det handler om 

at tage ansvar og tænke på helheden, og det er en pro-

ces, hvor man hele tiden kan udvikle sig.”
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Jeanet Pihl fra Rengøringsenheden oplevede på selvle-

delsesseminaret, at tillid og ansvar var to af de vigtige 

budskaber. ”De blandede hold på tværs af organisationen 

var også med til at gøre det til et sjovt seminar.” 

It-supporter Martin Edal mener, at det er vigtigt, at 

medarbejderne har en fælles forståelse af, hvad selvle-

delse er: ”Måske har man forskellige syn på selvledelse, 

men på seminaret får man værktøjer, som gør, at man 

kommer i samme retning.”

Fuldmægtig Mikael Schrage mener, at ledelsen sender 

et vigtigt signal med beslutningen om, at alle medarbej-

dere skal på selvledelsesseminar. ”Selvledelse er noget, 

der har en meget konkret betydning for folks hverdag. Og 

så føler man en klar opbakning fra ledelsen til selvle-

delse, når der bliver sat så meget fokus på det, som der 

gør, ved at man kommer på seminar.”

Kommunikationschef Søren Væver lægger vægt på 

helhedstænkning som en vigtig del af selvledelse. ”Med 

selvledelse får man som medarbejder også ansvar for at 

tænke på tværs i organisationen. F.eks. hvis man får en 

idé, så skal man gøre sig tanker om, hvad den betyder for 

helheden	og	for	ens	kollegaer."
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MÅLOPF YLDELSE OG UDV IKLING 

Målopfyldelse 2009-10

Selvledelse

Etablering af et servicecenter for husets brugere

Etablering af en skole/besøgs/borgertjeneste

Nyt	afstemningssystem	i	Folketingssalen

Distribution af parlamentariske dokumenter

Video	on	demand	på	Folketingets	hjemmeside

Nyt	administrativt	rejsesystem

Udvikling af den faglige bistand til udvalgene

Muligheder for rokering, personaleudvikling, stolebytning 
(mobilitetspolitik)

Ja

Ja

Ja

Ja

Ja

Fortsætter

Forventes afsluttet februar 2011

Forventes afsluttet april 2011

Forventes afsluttet februar 2011

Strategiske projekter og indsatsområder Afsluttet Bemærkninger

Opgradering	af	Tingdok	(it-system	til	håndtering	af	parlamentariske	dokumenter)

Opgradering	af	Sitecore	(cms-systemet	for	ft.dk)

Udvikling af Folketingets EU-Oplysnings hjemmeside euo.dk

Effektiv avisbetjening

Intern kommunikation

Udvikling i folketingsåret 2010-11
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Årsværk

Antal	personer

Tilgang	personer

Afgang	personer

Under 20 år

20-29 år

30-39 år

40-49 år

50-59 år

60 år og derover

Gennemsnitsalder, år

Under 5 år

5-9 år

10-19 år

20-29 år

30-39 år

40-49 år 

Gennemsnitsanciennitet

Mænd

Kvinder

Samlet

I mio. kr.

I procent af lønsum

Personaleforbrug

Personalesammensætning efter alder

Personalesammensætning efter anciennitet

Sygefraværsdage

Over- og merarbejde

2005

394

442

57

55

2005

1

52

142

102

99

46

442

43,4

2005

181

86

105

56

13

1

442

9,8

2005

8,6

9,9

9,3

2005

1,7

1,0

2006

392

437

43

48

2006

1

45

128

120

96

47

437

43,8

2006

170

88

107

58

13

1

437

10,3

2006

8,7

11,0

9,9

2006

2,0

1,2

2007

392

431

67

73

2007

2

49

118

124

101

37

431

43,8

2007

159

95

97

67

11

2

431

10,3

2007

7,0

9,7

8,4

2007

1,3

0,8

2008

396

414

48

65

2008

2

57

114

114

93

34

414

42,9

2008

156

79

100

61

16

2

414

10,3

2008

8,0

11,2

9,6

2008

1,6

0,9

2009

394

409

33

38

2009

0

45

99

129

96

40

409

44,4

2009

141

90

101

59

16

2

409

10,6

2009

9,2

10,8

10,1

2009

1,7

0,9
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